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 برای تامین مواد اولیه
 خود بلاتکلیف هستیم

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان درباره تامین مواد 
اولی��ه برای ذوب آهن اصفه��ان گفت: دس��تور ویژه وزارت 
صنعت، معدن وتجارت که برای تامین مواد اولیه ذوب آهن 
اصفهان مطرح شده بود در حد همان قول و قرار باقی مانده و 
هنوز اتفاقی ملموس درباره تامین مواداولیه برای ذوب آهن 
اصفهان رخ نداده اس��ت. محمدجعفر صالح��ی با بیان این 

مطلب افزود: مصوبه یک میلیون و ۷۵۰هزارتنی... 4

 تقاضاهای کاذب
 از بازار فولاد خارج شود

مدیرعام����ل ش�����رکت ف����ولاد ت��اراز چهارمحال و 
بختی��اری از لزوم خارج ش��دن تقاضاه��ای کاذب از بازار 
ف��ولاد و تأمین حداکث��ری مواد اولیه به عن��وان دو عامل 
اساس��ی بهبود بازار و جهش تولید نام برد. سعید رشیدی 
اظهار کرد: مشکل کمبود مواد اولیه باعث شده هیچ گاه در 
سال های گذشته، میزان تولید واقعی شرکت فولاد تاراز از 

۵۵4درصد ظرفیت تولید این شرکت...
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مانع تراشی در مسیر 
اکتشاف طلا

3

اهمیت 
 زمین شناسی

در رونق اقتصاد

 پیش شرط های
رشد صادرات

خراسان ش��مالی یکی از اس��تان هایی است 
که در آن معادن  غنی س��نگ مع��دن از قبیل 

مرمریت، مرمر پرتقالی و کنگلومرا وجود دارد.
س��نگ های مرمر پرتقالی خراس��ان شمالی 
گوه��ری پنهان در صدف معادن سرس��بز این 
خطه است که این معادن با مشکلات مختلفی 
روبه  رو هس��تند که یا در س��طح اندک در حال 
اس��تخراج هس��تند یا اینک��ه غیرفع��ال باقی 

مانده اند. کسی جرات خرید سنگ مرمر...

اکتش��اف و توس��عه مع��ادن ط��لا از جمله 
مواردی اس��ت ک��ه هم��واره موردتوجه دولت 
و مس��ئولان قرار داش��ته و دارد؛ به این ترتیب 
اکتش��اف طلا در بیش��تر اس��تان های کش��ور 
ازجمله آذربایجان  ش��رقی و غربی، کردس��تان، 
کرمان، خراسان رضوی و جنوبی، اصفهان، یزد، 
مرکزی، قم و همدان، ارغش نیش��ابور، س��قز، 
 طرقبه مشهد و سیستان و بلوچستان در دست 

اجرا است...

معادن مرمر خراسان 
شمالی دیگر نمی درخشند

 تغییر قیمت گذاری 
اکبر فرضی مولانشمش فولاد به چه قیمتی؟

کارشناس بازار فولاد 

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ش��رایط صنع��ت ف��ولاد در ای��ران با س��ایر 
کش��ورهای دنیا متفاوت اس��ت. به همین دلیل 
استفاده از معیارهای جهانی برای قیمت گذاری 
فولاد اشتباه است. هرچند هر ازگاهی اقداماتی 
برای رف��ع التهابات ب��ازار اجرایی می ش��ود اما 
درنهای��ت نباید به کس��ب نتیج��ه مطلوب در 
بلندم��دت ه��م امیدوار ب��ود. درواق��ع اقدامات 

یادشده مانند مسکن عمل می کنند.
تنها راه نجات صنعت فولاد، توس��عه صادرات 
است؛ بنابراین باید سیاس��ت های حاکم بر این 
زنجیره به گونه ای تنظیم شود که صادرات فولاد 
افزایش یاب��د و ارتباط و فروش به کش��ورهای 

همسایه دوباره برقرار شود. 
درحال حاض��ر قیم��ت تمام ش��ده محصولات 
فولادی کش��ور به قدری افزایش یافته که دیگر 
صادرات توجیه اقتصادی ندارد. به علاوه آنکه در 
شرایط مساوی سایر کشورهای همسایه ترجیح 
می دهند محصولات فولادی مورد نظر خود را از 
کش��ورهایی خریداری کنند که سیستم پولی و 

مالی شفاف تری دارند.
 یعنی تنها مس��ئله ای ک��ه طرف های خریدار 
خارجی را ب��ه خرید از ای��ران ترغیب می کند، 
قیمت اس��ت؛ مزیتی که در بازار کنونی از میان 

رفته است. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
درحال حاضر در آس��تانه فصل س��رما قرار داریم و در 
چنین ش��رایطی تقاضا برای محصولات فولادی بیش از 
پیش کاهش خواهد یافت و تداوم فعالیت تولیدکنندگان 
این محصولات با انواع محدودیت ها روبه رو می ش��ود. در 
ماه های پیش رو از تقاضا برای خرید و فروش محصولات 
ف��ولادی حتی در س��طح جهانی نیز به مراتب کاس��ته 
می شود؛ بنابراین از سیاست گذاران انتظار می رود زمینه 

توسعه صادرات را فراهم کنند. 
اما نخس��تین پیش شرط برای رش��د صادرات، اصلاح 
قیم��ت م��واد اولی��ه )یعنی  ش��مش( اس��ت. بنابراین 
قیمت گذاری ش��مش فولاد بر مبنای نرخ های جهانی از 
اصل اش��تباه است. هرچه هم در این فرمول تغییر ایجاد 

شود باز هم نباید به کسب نتیجه مطلوب امید داشت.
تولیدکنندگان ش��مش از منابع معدنی ارزان داخلی 
اس��تفاده می کنن��د. در همین حال از ان��رژی ارزان نیز 
به��ره می گیرند. حال باید دلیل رش��د قیمت فولاد را در 
چنین شرایطی کش��ف کرد. طبیعی است که اثرپذیری 
مستقیم نرخ ش��مش از ارز دلیل این رشد قیمتی است. 
یعن��ی ما ب��ا نهاده های ارزان محصول��ی تولید می کنیم 
اما ب��رای فروش آن از نرخ های جهان��ی بهره می گیریم. 
بدون تردید در چنین شرایطی صادرات شمش از چنان 
س��ود قابل توجهی برخوردار اس��ت که تولیدکنندگان 
ترجی��ح می دهند به جای عرضه ای��ن محصول در بازار 
داخلی اقدام به صادرات آن کنند.بنابراین از مس��ئولان و 
سیاست گذاران انتظار می رود برای بهبود شرایط کنونی 
در گام نخس��ت بهای تمام شده تولید شمش را بر مبنای 
شاخص های داخلی محاسبه کنند. در ادامه قیمت سایر 
حلقه های زنجیره را هم براساس قیمت تمام شده شمش 
تعیین کنند؛ یعنی اصلاح مبنای قیمت گذاری با اتکا به 
منابع داخلی ضروری است. در چنین شرایطی، صادرات 
ه��م به طور خ��ودکار اص��لاح می ش��ود. در همین حال 
برای کنترل کامل ش��رایط باید نظ��ارت کافی بر خرید 
و فروش ها انجام ش��ود.درواقع یک بار برای همیشه باید 
زنجیره فولاد بررسی و محل انباشت سود در آن مشخص 
ش��ود. در ادامه این زنجیره را ب��رای صادرات محصولات 
نهایی )میلگرد، تیرآهن، لوله، پروفیل و...( مدیریت کرد؛ 
یعنی ش��رایط را برای تامین به گون��ه ای فراهم کنیم که 
مبنای قیمت گذاری داخلی باش��د ن��ه جهانی. البته این 
رون��د امکان دارد در کوتاه مدت آس��یب هایی را به دنبال 
داشته باشد. ازجمله اینکه عده ای به دنبال قاچاق شمش 
بیفتند. ام��ا در همین حال باید تاکید کرد که ماندگاری 
صنایع پایین دس��تی و تداوم تولید آنها از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است؛ بنابراین سیاست های حاکم بر این حوزه 
باید به گونه ای تنظیم ش��ود که ص��ادرات در این زنجیره 
افزای��ش یابد.  ایج��اد ثبات در زنجیره ف��ولاد به معادله 
پیچی��ده ای نی��از دارد و این زنجیره باید به درس��تی و با 
دقت کافی بررس��ی ش��ود و تمامی مفروضات حاکم بر 
آن، م��ورد توجه قرار گیرند. تا درنهایت تصمیمی گرفته 

شود که منفعت همه تولیدکنندگان در آن لحاظ شود.

امضا تفاهم نامه بین 
آموزش و پرورش و نظام 

مهندسی معدن
س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران در راستای 
اه��داف تعری��ف ش��ده خ��ود در جه��ت گس��ترش 
برنامه های آموزش��ی در کش��ور با س��ازمان مدارس 
و مراکز غیر دولتی و توس��عه مش��ارکت های مردمی 
 وزارت آم��وزش و پرورش تفاهم نام��ه همکاری امضا 

می کند.
به گزارش ایراسین، سازمان نظام مهندسی معدن 
ایران، قصد دارد با همکاری س��ازمان مدارس و مراکز 
غیر دولت��ی و توس��عه مش��ارکت های مردمی وزارت 
آموزش و پرورش و استفاده از ظرفیت معادن فعال در 
نقاط مختلف کش��ور به ویژه مناطق محروم که امکان 
تحصیل برای دانش آم��وزان وجود ندارد، اقداماتی را 

انجام دهد.
از مواردی که قرار اس��ت از سوی این 2 بحش انجام 
شود می توان به تعامل و ایجاد همکاری های مشترک 
به منظور اجرای طرح آشتی با آموزش )آبا( به منظور 
جذب حداکثری بازمان��دگان از تحصیل و ارتقاء نرخ 
پوشش تحصیل افراد لازم تعلیم در کشور و همکاری 
در زمینه ایجاد و توس��عه م��دارس و مراکز غیر دولتی 
ب��رای تربیت افراد متخصص در بخش معدن و صنایع 

معدنی اشاره کرد.
گفتنی اس��ت معادن در ایران همواره به عنوان یک 
مزی��ت به ش��مار می آیند، چرا که با فعال ش��دن آنها 
ضمن اینکه تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع مختلف 
در کش��ور انجام می ش��ود، در نهایت آبادانی و توسعه 

منطقه نیز می شود.

مدی��ر مجتمع طلای موته گف��ت: میزان تولید طلا در این 
مجتمع طی ۶ ماهه نخست امسال، ۱۶ درصد فراتر از برنامه 

بود. 
به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، علیرضا طالاری اظهار 
ک��رد: از ابتدای فروردی��ن تا پایان ش��هریور، ۱۶2 کیلوگرم 
ش��مش طلا در مجتمع طلای موته تولید شد. این در حالی 
اس��ت که برنامه تولید۶ ماهه، ۱۴۰ کیلوگرم بوده است. وی 

افزود: پیش بینی می شود تا پایان سال، ۳۰۰ کیلوگرم شمش 
طلا در این مجتمع تولید شود.

مدیر مجتمع طلای موته با بیان اینکه تولید شمش طلا در 
این مجتمع، همتراز استانداردهای جهانی است، تصریح کرد: 
این مجتمع با اقدامات انجام ش��ده در زمینه استانداردسازی 
ش��مش طلا، توانسته اس��ت ش��مش تولیدی خود را از نظر 

کیفی و عیار به سطح جهانی برساند. 

وی افزود: سیس��تم های ذوب و ریخته گری این کارخانه را 
برای تولید ش��مش های ۵۰۰ و ۱۰۰۰ گرم��ی ارتقا داده ایم 
 و ب��ا اس��تفاده از کوره  های مخص��وص القای��ی، ذوب انجام 

می دهیم. 
همچنین ب��رای استانداردس��ازی تولید ش��مش، مجتمع 
مذکور به آزمایش��گاهی با استاندارد ۱۷۰2۵ مجهز شده که 

در سطح کشور منحصر به فرد است.

توقف�قیمت�طلا�روی��۲هزار�دلار��
ط��الاری درب��اره آین��ده قیم��ت ط��لا گف��ت: براس��اس 
پیش بینی ه��ای انج��ام ش��ده، قیم��ت جهان��ی ط��لا روی 
پای��ه 2 ه��زار دلار بر هر اونس بس��ته خواهد ش��د و از این 
می��زان، فرات��ر نخواه��د رف��ت. وی ادام��ه داد: در ص��ورت 
 مه��ار وی��روس کووی��د-۱۹، کاه��ش قیمت ط��لا محتمل 

است.

یک فعال معدنی درباره مطالب��ات فعالان بخش خصوصی معدن 
از وزی��ر صنع��ت، معدن و تج��ارت گف��ت: درحال حاضر ب��ا تغییر 
وزی��ر صنعت، معدن وتجارت خواس��ته ها و نیازه��ای فعالان بخش 
مع��دن تغییری نکرده اس��ت. از طرفی دیگر نیز دول��ت همواره در 
 گفته ه��ای خود از تولید حمای��ت می کند اما در عمل چنین چیزی 

رخ نمی دهد.
مه��رداد ش��کوهی رازی در گفت وگو با ایراس��ین اف��زود: یکی از 
مهم تری��ن چالش هایی که امروزه فع��الان بخش معدن با آن روبه رو 
هس��تند درباره روستاییان و مش��کلات با آنان است. زیرا روستاییان 
خود را مدعی مالکیت معادن دانس��ته و از آنجایی که دولت به آنها 
خدمات نمی دهد در نتیجه آنها به معادن اطراف فشار آورده و مالک 
معدن مجبور اس��ت علاوه بر تم��ام هزینه هایی که ب��رای راه اندازی 
معدن صرف می کند، هزینه قابل توجهی را نیز به روس��تاییان ارائه 

کند که به عنوان کمک به روستا است.
وی ادام��ه داد: حمل ونق��ل مواد معدنی از دیگر مش��کلات بخش 
معدن است. به این ش��کل که کاروان بزرگ از ماشین آلات سنگین 
معدن��ی برای حمل ونقل م��واد معدنی مورد نیاز اس��ت اما به دلیل 
فرس��ایش و کهنگی ناوگان باربری بین ش��هری و از طرف دیگر به 
دلیل گران ش��دن قطعات و لوازم یدکی ماش��ین ها این کار مشکل 
اس��ت. ضمن اینکه اگر بخواهیم مواد معدنی را با استفاده از راه آهن 
و حمل ونقل ریلی جابه جا کنیم بازهم پاسخگوی نیاز نیست. چرا که 
درحال حاض��ر راه آه��ن تنها بین ۵ تا ۱۰ درصد ب��ار معدنی را حمل 

می کند و بقیه آن به وسیله کامیون ها انجام جابه جا می شود.
به گفته شکوهی رازی، سیس��تم کامیونداری و همچنین جاده ها 
در ایران فرس��وده است و دولت باید این مشکل را رفع کند زیرا این 
موض��وع خارج از ید معدنکار بوده و وزارت صنعت، معدن وتجارت و 

وزارت راه و شهرسازی باید با یکدیگر دست به دست هم داده و این 
مشکل را حل کنند.

این فعال بخش معدن ادام��ه داد: درحال حاضر هزینه جابه جایی 
م��واد معدنی با کامیون ها بس��یار بالاس��ت و از ط��رف دیگر ناوگان 

حمل ونقل فرسوده شده است که نیازمند توجه جدی دولت است.
وی ادامه داد: البته با توجه به مدت زمان اندکی که از عمر دولت 
باقی مانده بعید می رسد که بتوان این دسته از مشکلات را حل کرد.

وی در ادامه مثالی دیگر از مشکلات این بخش مطرح کرد و گفت: 
2۰ س��ال است ماش��ین آلات جدید در اختیار معادن قرار نگرفته و 
آخرین مدل ماش��ین آلاتی که هم اکنون در اختیار ماس��ت و از آنها 
اس��تفاده می کنیم برای س��ال 2۰۰۶ و 2۰۰۷ می��لادی یعنی برای 
حدود ۱۴ س��ال پیش است و عمر ۱۵ س��اله از ماشین آلات معدنی 

می گذرد.
ب��ه گفته این فعال معدنی، درحال حاضر فعالیت برای معدن کاران 
بس��یار س��خت ش��ده اس��ت، از س��وی دیگر به دلیل این که منابع 
درآم��دی دولت کاهش پیدا کرده فش��ار دولت برای گرفتن مالیات 
از تولیدکنن��دگان بالاس��ت. در واق��ع دولت در گفته ه��ای خود از 
تولید حمایت بالایی دارد اما در عمل می بینیم که این گونه نیس��ت 
و حمایتی از تولید انجام نمی ش��ود.  وی تاکی��د کرد: درحال حاضر 
ب��ا توجه به بالا رفتن نرخ دلار امکان تهیه ماش��ین آلات نیز بس��یار 
س��خت شده اس��ت برای مثال بلدوزری که 2 س��ال گذشته با دلار 
۳۰۰۰تومان��ی به قیمت ی��ک میلیارد تومان خری��داری می کردیم 
اکنون قیمت آن ۱۰ برابر ش��ده و خرید آن برای ما مش��کل اس��ت. 
این در حالی اس��ت که قیمت کالا تولیدی ۱۰ برابر نشده که هیچ، 
حتی 2 برابر هم نشده است، بنابراین همه ما در لبه پرتگاه زیان قرار 

گرفته ایم و مشکلات بسیاری برای ادامه راه وجود دارد.

اس��تاندار کردستان خواستار ارائه طرحی از سوی 
مجلس مبنی بر کاهش عوارض صادرات س��نگ های 
تزیین��ی، در زمینه رونق اقتص��ادی و جلوگیری از 

بیکاری کارگران این معادن شد.
ب��ه گزارش ایس��نا، بهم��ن مرادنیا در هش��تمین 
جلس��ه شورای اس��تانی معادن که با حضور 2 تن از 
نمایندگان اس��تان در مجلس شورای اسلامی )عضو 
کمیس��یون صنایع و معادن مجلس( برگزار ش��د، با 
اش��اره به گله مندی صادرکنندگان از عوارض بالای 
صادراتی سنگ های تزیینی، اظهار کرد: ارائه طرحی 
مبنی بر کاهش این عوارض گمرکی، حتی به صورت 
موق��ت، می تواند موجب رونق اقتصادی و جلوگیری 

از بیکاری کارگران این معادن شود. 
وی تاکی��د ک��رد: با انع��کاس مش��کلات و موانع 
صادرات به دولت و مجلس، برخی از این مش��کلات 
مرتفع خواهد شد.  مرادنیا هچنین پیشنهاد داد، در 
راس��تای جلوگیری از خام فروشی، مجلس به دنبال 
طرحی باش��د تا بهره برداران معادن ملزم به فرآوری 
در همان محل معدن شوند و در این راه مشوق های 

لازم ایجاد شود. 
اس��تاندار در ادامه درباره دس��تور کار اول جلسه 
مبنی بر بررس��ی درخواس��ت تمدید مجوز تعدادی 
از معادن اس��تان، خاطرنش��ان کرد: مجوزهایی باید 
تمدید ش��ود که بهره بردار توانایی کار و فعال کردن 
معدن را داشته باشد اما اگر کسی قصد کار و فعالیت 

ندارد، باید معدن به شخص دیگری واگذار شود. 

وی در بحث وجود معارض در بس��یاری از معادن 
اس��تان، گفت: بحث معارض معادن، بیش��تر س��هم 
خواهی اس��ت چراکه مج��وز بهره ب��رداری خارج از 

چارچوب قوانین صادر نمی شود. 
مرادنی��ا درباره دس��تور کار دوم جلس��ه مبنی بر 
بررسی ۱2مورد درخواس��ت تعطیلی موقت معدن، 
بی��ان کرد: موافق��ت با تعطیلی ها حت��ی به صورت 
موقت، خوش حال کننده نیس��ت ام��ا این وضعیت 
از جمل��ه عواق��ب ش��رایط ناش��ی از رک��ود و عدم 
صادرات اس��ت.  درخواس��ت رفع س��لب صلاحیت 
از تع��دادی از معادن نیز س��ومین دس��تور کار این 
جلس��ه بود ک��ه اس��تاندار تعیین زمان ب��رای فعال 
 کردن معادن را ش��رط موافقت با این درخواس��ت ها 

اعلام کرد.  
مرادنیا یادآور ش��د: ش��اید یکی از مش��کلات ما 
واگذاری معادن به برخی نهادهاست که تمایلی هم 
برای س��رمایه گذاری در اس��تان ندارند لذا جا دارد 

مجلس به این قضیه نیز ورود کند.

تولید�شمش�طلا�در�موته،�همتراز�استانداردهای�جهانی

تولیدکنندگان�معدنی�در�لبه�پرتگاه�زیان�قرار�دارند مجلس�برای�کاهش�عوارض�سنگ�های�تزیینی�طرحی�ارائه�کند

گروه معدن

رئی��س هیات عام��ل ایمی��درو گفت: 
با ش��روع فعالیت��م در ایمیدرو، توس��عه 
مع��دن و صنای��ع معدنی را ب��ا ۳راهبرد 
اکتش��اف،  عملی��ات  افزای��ش  اصل��ی 
توس��عه زیربناه��ا و راه ان��دازی مع��ادن 
 کوچ��ک مقیاس در ش��مار برنامه ها قرار 

دادیم. 

توسعه معادن فارس با راهبردهای ایمیدرو

سرمقاله

خبر

 پیش شرط های
رشد صادرات

به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، خداداد 
غریب پور گفت: توس��عه اکتشافات تا ۶۵۰هزار 
زیربناه��ا و  بودج��ه  افزای��ش  کیلومتر مرب��ع، 
احی��ا مع��ادن کوچ��ک در ۳۱ اس��تان گ��واه 
ای��ن مدعا اس��ت که همچن��ان ب��ر ادامه این 
اس��تراژی ها مصم��م هس��تیم. بر این اس��اس 
در ابت��دا پایش امور معدنی اس��تان ها در صدر 
برنامه ه��ای ایمیدرو ق��رار گرفت و اکنون نقاط 
مختل��ف کش��ور ب��ا رویک��رد »رون��ق تولید و 
 محرومیت زدایی« زیر چتر حمایتی ایمیدرو قرار 

گرفته است. 
در  ک��ه  اس��تان هایی  از  یک��ی  اف��زود:  وی 
برنامه های توس��عه ای ایمیدرو گنجانده ش��ده، 
اس��تان فارس است. در س��فر اخیرم در معیت 
وزی��ر محترم صنع��ت، معدن تج��ارت به این 
اس��تان برخی از اقدامات و برنامه های ایمیدرو 

برای این منطقه مورد اشاره قرار گرفت. 
غریب پور تش��ریح ک��رد: عملیات اکتش��اف، 
مهم ترین اس��تراتژی ایمیدرو در استان فارس 
اس��ت چراک��ه اعتق��اد داریم توس��عه معدن و 
صنایع معدن در جای جای کشور، از این مسیر 
می گذرد. بر این اساس در پهنه اکتشافی شمال 
استان فارس فاز عملیات شناسایی و پی جویی 
در مس��احتی بالغ ب��ر ۱۷ ه��زار کیلومتر مربع 
برنامه ریزی و تا کنون مطالعات فاز شناس��ایی 
با معرفی ح��دود ۵۵۰۰ کیلومتر مربع محدوده 
امید بخش انجام و مطالع��ات فاز پی جویی در 
محدوده ه��ای امید بخش معرفی ش��ده فاز اول 
ب��ا پیمایش ه��ا و نمونه برداری ه��ای صحرایی 
ه��م اکن��ون در حال انجام اس��ت ک��ه پس از 
تجزیه و تحلی��ل نتایج گزارش نهایی با معرفی 
محدوده های مس��تعد فل��زی و غیرفلزی ارائه 

خواهد شد.
همچنی��ن طرح جامع مطالعات ظرفیت یابی 
م��واد معدنی غرب اس��تان فارس به مس��احت 
حدود ۵۷۰۰ کیلومتر مربع در شمار برنامه های 
اکتشافی این استان قرار گرفت که تمام مراحل 
مطالعات��ی و اجرایی طرح به اتمام رس��یده و با 
پیش��رفت ۹۰ درصدی در مرحل��ه اعلام نتایج 
آنالی��ز نمونه ه��ا جهت ارائ��ه گ��زارش پایانی 
پروژه و در ادامه تکمیل عملیات اکتش��افی در 

محدوده های مستعد معرفی شده است.
رئیس هیات عام��ل ایمیدرو افزود: در زمینه 

شناس��ایی ذخایر استان علاوه بر انعقاد قرارداد 
جهت انج��ام مطالع��ات ژئوفیزی��ک هوایی به 
ارزش ح��دود ۳۵۰ هزار ی��ورو، طرح مطالعات 
ظرفی��ت یاب��ی دولومیت در مس��احتی بالغ بر 
2۸ هزار کیلومتر مربع در جنوب اس��تان فارس 
با هدف بررس��ی قابلیت تولید ش��مس منیزیم 
برنامه ری��زی ش��د که ت��ا کنون مطالع��ات فاز 
شناسایی با اخذ حدود ۸۵۰ نمونه انجام و پس 
از دریافت نتایج فاز اول، ادامه عملیات با انجام 
نمون��ه برداری های متراکم در مناطق مس��تعد 
معرفی شده و انجام تست های فناوریکی دنبال 

خواهد شد.
با توجه به اتمام عملیات شناس��ایی از سوی 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی 
کش��ور در پهنه های س��ه گانه اس��تان فارس و 
معرفی ۱۴ مح��دوده امید بخش جهت در روال 
قانونی و صدور پروانه اکتش��اف، مقرر شد بنابر 
امض��ای ی��ک تفاهمنام��ه، ۱۴ مح��دوده امید 
بخش اس��تان برای واگذاری ب��ه ایمیدرو انجام 
و مطالعات اکتشاف تکمیلی در این محدوده ها 

توسط ایمیدرو انجام شود.
فعال�سازی�معادن�کوچک���

غریب پور تصریح کرد: طرح احیاء، فعالسازی 
و توس��عه معادن کوچک مقی��اس که در صدر 
ماموریت های ایمیدرو قرار گرفته اس��ت نیز در 
این استان دنبال می شود. در این زمینه بررسی 
معادن کرومیت، منگنز، هماتیت و دولومیت با 
پایش ۴۰ معدن انجام ش��د که منجر به معرفی 
۸ بلوک ش��د. در این ط��رح تاکنون ۵۱ معدن 
غیرفعال و فعال قابل توس��عه به صورت موردی 

و استانی شناسایی شده است.

اق��دام کلینیک��ی روی ۵۰ مع��دن و احیاء، 
فعال س��ازی و توس��عه 2۵ معدن )فعال سازی 
۴ معدن کرومیت توس��ط بخ��ش خصوصی و 
2 مع��دن متروک��ه و غیرفعال منگنز توس��ط 
بخش خصوصی در امس��ال( انجام شده است و 
هدفگذاری ما در اجرای این طرح )در اس��تان 
فارس(، فعالسازی 2۱ معدن و ساخت 2 واحد 

فرآوری است.
رونمای�ی�از�مدرن�ترین�خط�تولید���

آلومینیوم
وی گفت: یکی از پروژه های مهم این استان، 
کارخان��ه آلومینیوم جنوب )س��الکو( به عنوان 
مدرن تری��ن و بزرگترین خ��ط تولید آلومینیوم 
کش��ور اس��ت که ایمیدرو و هلدینگ غدیر به 
عنوان سهامدار، اقدامات لازم برای راه اندازی آن 
را در منطقه ویژه اقتصادی لامرد انجام دادند و 
این پ��روژه کلیدی با فرمان رئیس جمهوری در 

مدار تولید قرار گرفت. 
ش��رکت آلومینیوم جنوب با س��رمایه گذاری 
۱.2میلی��ارد دلار راه ان��دازی ش��د و دیگ های 
مربوط��ه به صورت مس��تمر وارد م��دار تولید 
می ش��ود. در راستای توس��عه طرح فوق، واحد 
آندسازی س��الکو در آبان ماه امسال راه اندازی 

خواهد شد.
توسعه�زیربناها��

غریب پور اظهار کرد: توسعه در منطقه لامرد 
به تمرکز روی این طرح ختم نش��د و مصمم به 

توسعه زیرساخت ها در این منطقه شدیم.
توس��عه منطقه ویژه صنایع انرژی بر لامرد و 
انجام بیش از ۳۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
جهت تامین زیرس��اخت های منطقه که بخشی 

از آن اج��را ش��ده مورد توجه ق��رار گفت و در 
امس��ال نیز بیش از ۱۵۰ میلیارد تومان تامین 

اعتبار جهت تکمیل آن انجام شده است.
پیگی��ری احداث اتوبان لامرد به پارس��یان با 
پیگیری وزارت راه و شهرسازی و تأمین اعتبار 
س��هم مربوط به ایمیدرو درحال انجام اس��ت. 
همچنین پ��روژه انتق��ال آب از خلیج فارس به 
منطق��ه وی��ژه صنایع انرژی بر لام��رد در حال 

آغاز است.
فولاد�نی�ریز�و�گندله�سازی�خرامه��

وی به تکمیل پروژه احیای نی ریز و تس��ریع 
در تکمی��ل پ��روژه فولادس��ازی اش��اره کرد و 
گف��ت: از جمله دیگر اقدامات این س��ازمان در 
اس��تان فارس به ش��مار می آید. درحال حاضر 
قراردادهای س��اخت تجهیزات خارجی منعقد 
ش��ده و فولادس��ازی در ح��ال اج��را اس��ت و 
تاکن��ون پیش��رفت این ط��رح ب��ه ۵۳ درصد 
رس��یده است. به منظور توسعه زیربناها در این 
طرح، پروژه انتقال آب از س��د چش��مه عاشق 
 نی ری��ز به مجتم��ع فولاد غدی��ر نیریز در حال 
انجام است. طرح احداث گندله سازی خرامه با 
مشارکت بخش خصوصی با سرمایه گذاری ۱۰۵ 
میلیون یورو و ۱۵۰ میلیارد تومان در  حال اجرا 
است. از سوی دیگر به منظور توسعه حمل ونقل 
ج��اده ای طرح ف��وق، قطعه دوم ج��اده خرامه 
نی ریز با اعتبار ۱۰2۰ میلیارد تومانی در امسال 
آغاز می شود. پروژه این مسیر ۳۰کیلومتری در 
مرحله مناقصه ق��رار دارد. غریب پور ادامه داد: 
همچنین کنسرس��یوم ساخت کارخانه فرآوری 
آهن هماتیتی در ش��مال اس��تان ف��ارس بین 
معدن��کاران منطقه ده بی��د و بوانات، خرم بید 

کنسرس��یومی در حال نهایی شدن است که با 
تشکیل این کنسرسیوم علاوه بر احداث کارخانه 
آهن هماتیتی، ۱۴معدن موجود در منطقه که 
درحال حاض��ر عمدتا یا تعطی��ل و یا با حداقل 
ظرفیت مشغول فعالیت هستند، فعال شده و با 
بالاترین ظرفیت خودبه اس��تخراج مواد معدنی 

خواهند پرداخت.
رئی��س هیات عامل ایمیدرو افزود: اس��تفاده 
بهین��ه از خاک ه��ای صنعتی اس��تان از دیگر 
برنامه ه��ای ایمی��درو اس��ت. ب��ه ای��ن منظور 
مطالعات امکان س��نجی جدایش و اس��تحصال 
کان��ی پیروفیلیت و آهن زدای��ی از ذخایر خاک 
نسوز مناطق مستعد استان فارس از سوی این 

سازمان در حال پیگیری است.
دیگر�اقدامات���

وی ب��ا اش��اره به دیگ��ر اقدامات در دس��ت 
ایمیدرو در اس��تان فارس اش��اره کرد و گفت: 
می ت��وان به س��اخت کارخان��ه تولی��د آجر از 
م��ارن، حمایت از س��اخت کارخانه تولید کاغذ 
از س��نگ در خرامه، ش��رکت مش��ترک بخش 
خصوص��ی جهت احداث ی��ک واحد 2۰۰ هزار 
تنی محصولات آلومینیومی در لامرد، مطالعات 
بر روی دریاچه های اس��تان، اح��داث کارخانه 
آه��ک )PCC( در شهرس��تان داراب، انعق��اد 
قرارداد احداث کارخانه تولید س��دیم س��یانید 
با مش��ارکت بخش خصوصی اشاره کرد. با این 
اوصاف، توسعه بخش معدن و صنایع معدنی از 
سوی ایمیدرو در اس��تان فارس در حال انجام 
است و امید می رود در آینده ای نزدیک ثمرات 
این اقدامات متوجه کشور، به ویژه مردم شریف 

فارس شود.
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ارتقای 2 پله ای جایگاه مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی
مدیر مرک��ز تحقیقات ف��رآوری مواد معدن��ی ایران گفت: 
جای��گاه مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران در ش��بکه 
آزمایش��گاهی فناوری های راهبردی ایران، 2 پله ارتقا یافت و 

به رتبه سوم رسید.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، مجید وفایی فرد تصریح 
کرد: به دنبال ارائه نتایج شش��مین دوره ارزیابی و رتبه بندی 
آزمایشگاه های عضو شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی 
از س��وی معاونت علمی فناوری ریاس��ت جمهوری، این مرکز 

توانس��ت رتبه سوم را در بین ۳2۷ آزمایشگاه کشور به  دست 
آورد.

وی ب��ا بی��ان اینک��ه آزمایش��گاه ها مربوط به دانش��گاه ها، 
پژوهشگاه ها، مراکز تحقیقاتی دولتی و شرکت های خصوصی 
سراس��ر کشور بوده است، اظهار کرد: عملکرد آزمایشگاه ها در 
۳شاخص »کارکرد ریالی«، »مش��تری مداری و اندازه گیری و 
رضایت مش��تریان« و »فعالیت ها و همکاری های ش��بکه ای« 
در س��ال ۹۸ بوده اس��ت. وفایی فرد با ی��ادآوری حمایت ها و 

مس��اعدت های ایمیدرو از این مرکز، تاکید کرد: در ۱۵ سال 
گذش��ته هی��چ مرکز دولتی نتوانس��ته ثب��ات و جایگاه مرکز 
تحقیق��ات ف��رآوری مواد معدنی را کس��ب کند یا اس��تمرار 
بخشد و این مرکز پیش��تر نیز در جایگاه برتر آزمایشگاه های 
کش��ور قرار داشته اس��ت. وی افزود: این مهم با وجود تمامی 
محدودیت ها و چالش های پیش رو به  دست آمده است. مرکز 
تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران، بازوی تحقیقاتی ایمیدرو 

و از زیرمجموعه های این سازمان است.

رشد ۵۹ درصدی فروش 
گل گهر در ۶ ماه

گل گه��ر با اقبال بس��یار خوب��ی در یک ماهه 
اخی��ر همراه ب��وده؛ اقبالی که عمدتا به واس��طه 
افزای��ش قاب��ل توجه ن��رخ ف��روش محصولات 
 ش��رکت و گ��زارش عملکرد خوب ش��هریور ماه 

بوده است.
به گزارش مع��دن نیوز، کگل در ش��هریور به 
فروش قاب��ل توج��ه و عال��ی 2۱۴۵ میلیاردی 
رس��یده ت��ا جم��ع ف��روش ۶ ماه��ه ب��ه رق��م 
میلی��اردی  از ۱۰ ه��زار  بی��ش  توج��ه   قاب��ل 

برسد.
رش��د عالی ۵۹ درصدی فروش این شرکت را 
در ۶ ماهه امسال به نسبت دوره مشابه سال قبل 

شاهد هستیم.
نرخ فروش محصولات ش��رکت تقریبا 2 برابر 
ش��ده اس��ت و تداوم این امر در نیمه دوم سال، 
سودس��ازی قابل توجهی را در شرکت به همراه 

خواهد داشت.
کگل دارای پرتفوی غنی از شرکت های خارج 
بورس��ی است که خود ظرفیت بس��یار مهم این 
ش��رکت ارزیابی می ش��ود. در صورت عرضه این 
شرکت ها، کگل با رشد ارزش ذاتی و سودسازی 

همراه می شود.
بازده��ی ح��دود  اخی��ر  یک ماه��ه  در  کگل 
۱۵درصدی داشته است درحالی که کلیت بازار و 
ش��اخص در یک ماهه اخیر بازدهی منفی داشته 

است.

در ۶۰ س��ال گذش��ته سطح کش��ور را با دقت 
یک دویس��ت وپنجاه ه��زارم و صدهزارم پیمایش 
و ت��اش کرده ای��م ذخای��ر معدنی را در س��طح 
شناس��ایی کنیم. امروز باید مطالعات دقیق تری 
در س��طح انج��ام دهیم، ب��ه دلی��ل اینکه یکی 
از ارزان تری��ن و س��ریع ترین روش ه��ا مطالعات 
سطحی اس��ت. به این ترتیب پیش��نهاد تسریع 
فرآیند برداش��ت و تهیه نقشه های زمین شناسی 
و ژئوش��یمیایی با مقیاس یک بیست وپنج هزارم 

را دارم.
آنچه امروز زمین شناس��ان باید ب��ر آن تمرکز 
کنند، تهیه نقش��ه سه  بعدی زمین شناسی کشور 
براساس اطاعات سطحی و عمومی موجود است. 
البته این مهم به سرمایه مناسب، همت سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور نیاز دارد.

۵۰ درص��د اقتصاد ما وابس��ته به زمین اس��ت 
و آنچ��ه زمین شناس��ان باید ب��ه آن توجه کنند، 
افزای��ش صنعت معدنی در کش��ور ب��ا مدیریت 
صحی��ح و بهره برداری از ۶۸ ماده معدنی اس��ت 
تا بتوانیم در آینده در حوزه صادرات بهینه  عمل 

کنیم.
ام��روز از آنجایی  که کش��ورهای دیگر به عمق 
توج��ه کرده اند، ما نی��ز ناگزیریم ک��ه اطاعات 
معدنی خ��ود را افزایش داده و ب��ه اعماق زمین 

بیشتر توجه کنیم. 
باتوجه به اینکه در ۳۰ سال گذشته نتواسته ایم 
کش��ف بزرگی در کش��ور داشته باش��یم، به این 
موضوع می رس��یم که دقت مطالعات در کشور ما 

افت کرده است.
 متاس��فانه نتوانسته ایم از دقت صدهزارم فراتر 
برویم، این در حالی است که تعداد تحصیلکرده ها 
و فارغ التحصیان زمین شناسی رشد کرده است. 
ب��اور دارم مادامی که به دروس زمین شناس��ی 
در آم��وزش و پرورش و مقاطع تحصیلی مختلف 
کم توجهی کنیم در آینده خسارت و ضرر و زیان 

ناشی از آن را بیشتر خواهیم دید.
باید بدانیم که آینده بهتر در گرو منابع انسانی 
توانمند است. این مهم کلیدی برای رشد معادن 

کشور است. 
مهم تری��ن راهب��رد ب��رای آینده بهت��ر اتکا به 
دانش آموختگان جوان و نخبه کش��ور اس��ت. ما 
اهداف زیادی در آینده داریم، اما برای س��اختن 
ایران��ی بهتر بزرگ ترین هدف بای��د ایجاد فضا و 

حمایت از جوانان و اندیشه های آنها باشد.
 باید بدانیم بدون برنامه ریزی برای آینده سازان 

کشور نمی توانیم آینده خوبی داشته باشیم.

یادداشت

خبر

جلیل قلمقاش
عضو انجمن زمین شناسی ایران

کشف تعداد زیادی اندیس طلا

ایران رتبه 46 دنیا را دارد

سخن پایانی...

علی اصغرزاده، مدیر اکتشاف ایمیدرو با بیان اینکه سازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران از سال ۹2 
فعالیت اکتش��افی خود را در پهنه های مختلف کش��ور آغاز 
کرده به »روزگار معدن« گفت: فعالیت های اکتشافی صورت 
گرفته در حدود ۶۵۰ هزار کیلومتر مربع به نتیجه رسیده یا 

در حال بررسی است. 
بای��د گفت در پهنه های��ی که به نتیجه رس��یده ایم تعداد 
زیادی اندیس و آنومالی طا کش��ف ش��ده و تعدادی از این 
ذخایر به مرحله دستیابی به پروانه اکتشاف رسیده و پرونده 
تعدادی دیگر هم برای اخذ اس��تعام از سازمان های ذی ربط 

در دست بررسی است.
تعامل سازمان های ذی نفع �

او با بیان اینکه به طور حتم یافتن آنومالی جدید، دستیابی 
ب��ه مناطق امیدبخش جدید و تبدیل آنها به معادن می تواند 
س��هم ایران در تولید طای جهان��ی را افزایش دهد، تصریح 
کرد: متاسفانه سختگیری سازمان هایی ازجمله محیط زیست، 
منابع طبیعی و انرژی اتمی برای پاس��خ به اس��تعام ها روند 
اکتشاف و دس��تیابی به طا را خدشه دار کرده و باعث شده 

امور به کندی پیش بروند. 

او تاکی��د ک��رد: ایج��اد هماهنگ��ی بیش��تر بین 
س��ازمان ها، مهم ترین اقدامی اس��ت ک��ه دولت در 
جهت کمک به توس��عه ظرفیت تولید طای کشور 
بای��د انجام دهد. مدیر اکتش��اف ایمی��درو تصریح 
ک��رد: به طور حتم وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
با ایج��اد مع��دن به دنبال صدمه به محیط زیس��ت 

و مناب��ع طبیعی نیس��ت. برعکس، عاقه مندی��م که رابطه 
مناسبی بین معدنکاری و محیط زیست و منابع طبیعی ایجاد 
کنی��م.  او ادام��ه داد: در دنیا هر طرح معدن��ی باید ارزیابی 
زیس��ت محیطی و منابع طبیعی داش��ته باش��د. هرچند در 
ایران هم این موضوع مطرح اس��ت، اما متاس��فانه طرح های 
ما قبل از رس��یدن به مرحله اکتش��اف و اخذ پروانه با پاسخ 
منفی س��ازمان های ذی ربط روبه رو می شوند. او خاطرنشان 
کرد: حتی زمانی  که معدنکاران درخواس��ت می کنند که کار 
اکتشافی بدون تخریب انجام دهند، باز هم با مخالفت برخی 
فع��الان و مدافعان محیط زیس��ت روبه رو می ش��وند.  به این 
ترتیب در حال  حاضر برای اینکه معدنکاری را در کنار اصول 
محیط زیس��ت و مناب��ع طبیعی پیش ببریم، نی��از به تعامل 
مناس��ب بین س��ازمان ها داریم. کار باید به نحوی پیش برود 

که کمترین خسارت به زمین وارد و بیشترین ارزش 
افزوده برای کش��ور ایجاد شود. در این صورت است 
که ش��اهد افزایش ظرفیت تولید، اشتغال و توسعه 

خواهیم بود.
شناسایی و پی جویی حدود ۴۰۰ هزار  �

کیلومتر
اصغرزاده در پاس��خ به این سوال که ایمیدرو برای توسعه 
اکتش��اف معادن طا چه اقداماتی انج��ام داده، تصریح کرد: 
یکی از اهداف ما در اکتشاف پهنه ها، دستیابی به ماده معدنی 
طا بوده است. در حال  حاضر فاز شناسایی و پی جویی حدود 
۴۰۰ هزار کیلومتر از پهنه های اکتشافی را به اتمام رسانده  و 
بیش از ۸۰۰ آنومالی روی مواد فلزی مختلف پیدا کرده ایم.

خبر خوش نیمه دوم مهر �
او با اعام خبر خوب برای کش��ور و به طور خاص اس��تان 
سیستان وبلوچستان گفت: در ۶ ماه دوم سال و به طور دقیق 
نیمه دوم مهر قرار اس��ت برای یکی از محدوده های کش��ف 
شده، گواهی کشف صادر شود تا در ادامه به سمت راه اندازی 
معدن طا و احداث کارخانه برویم. مدیر اکتش��اف ایمیدرو 
ادامه داد: از آنجا که این معدن در سیس��تان و بلوچس��تان 

واقع شده و این استان جزو مناطق کمترتوسعه یافته کشور، 
به ش��مار می رود، رون��ق فعالیت در آن به توس��عه اقتصادی 
منطق��ه نیز کمک خواه��د کرد. همچنین اح��داث کارخانه 
نزدیک معدن با بکارگیری نیروی های محلی، موجب افزایش 
اش��تغال در این استان خواهد ش��د. اصغرزاده با بیان اینکه 
تمرکز بر حوزه طا همواره مد نظر دولت و حکومت اس��ت، 
تصریح کرد: اگر بتوانیم تعامل بیش��تری با سازمان ها برقرار 
کنی��م، می توانیم تعداد معادن طا را تا پایان س��ال افزایش 

دهیم.
اغلب معادن در دست بخش خصوصی �

مدیر اکتشاف ایمیدرو با بیان اینکه تعداد زیادی از معادن 
طا دس��ت بخش خصوصی اس��ت، گفت: ما آمار دقیقی از 
تع��داد معادن طا و ذخایر آن در کش��ور نداریم و موجودی 
این ذخایر خدادادی شفاف نیست، زیرا اغلب معادن طا در 
دس��ت بخش خصوصی اس��ت. در حال  حاضر تنها 2 معدن 
ط��ای موته و زرش��وران به صورت دولتی فعال هس��تند. به 
این ترتیب عمده معادن طای کش��ور از جمله معدن طای 
آق دره، س��اریگونی، زر اختران و... در اختیار بخش خصوصی 

است.

علیرضا شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کش��ور در پاس��خ به این س��وال که در شرایط حاضر 
وضعیت اکتشاف معادن طا به چه صورت است، به »روزگار 
معدن« گفت: در حال  حاضر کش��ور ما ۳۴ معدن فعال طا 
دارد که بزرگ ترین آن معدن طای زرش��وران اس��ت که در 

سال 2۰۱۷ میادی تولید آن افزایش داشته است. 
او ادام��ه داد: ای��ران با تولید س��الانه ح��دود ۳۵۶۰۰ تن 
کانس��نگ طا با عیار PPPm ۳.۴ از 22 معدن فعال کشور 
رتب��ه ۴۶ دنی��ا را به خود اختصاص داده اس��ت. ما امروز در 
جایگاه سومین کشور تولیدکننده طای کشورهای حوزه منا 

قرار داریم.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این سوال 
که سازمان زمین شناسی چه اقداماتی برای توسعه اکتشافات 
طا انجام داده، گفت: این س��ازمان از بدو تاسیس نیم نگاهی 

به اکتشاف معادن طا داشته است.
 قبل از انقاب گروه اکتشافات بنیادی سازمان زمین شناسی 
۱۰۶ محدوده را بررسی و معرفی کرد که مهم ترین آن کانسار 
ط��ای آق دره ب��ود. او ادامه داد: این س��ازمان بعد از انقاب 

اس��امی طی قرارداد با شرکت جیانگ سی  چین در 
س��ال های ۱۳۷2 تا ۱۳۷۶ در محور گرمسار-تربت 
حیدریه دست به اکتش��افات ژئوشیمیایی 2۶ ورقه 
یکصدهزار زد. از جمله محدوده های طادار ارغش، 
ک��وه زر تربت حیدریه، کاته تیم��ور، تنورچه، دره 
دائی، گندی و چند اندیس دیگر را می توان نام برد.

2۰ پروژه طلا در دست اکتشاف �
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در سال های 
۱۳۷۷ ت��ا ۱۳۸2 حدود 2۰ پروژه ط��ا در مناطقی واقع در 
اس��تان های خراسان رضوی، کردس��تان و آذربایجان شرقی 
معرفی و بررسی ش��د. معرفی ذخایر طرقبه، گندی، مسجد 
داغی، ش��رف آباد، نبی جان، نقدوز، کالکافی خونی، چش��مه 
حافظ، طای جالو، دارستان، ابوالحسنی، زرشکوه ساری لار، 
زایلیک، کرویان، قلقله و قبغلوجه از دس��تاوردهای مهم آن 

زمان بوده است. 
او خاطرنش��ان کرد: در اس��تان خراس��ان جنوب��ی ذخایر 
ط��ای هیرد، خونیک، ش��یخ آباد و ماهرآباد مورد توجه قرار 
گرف��ت. همچنی��ن در قالب ط��رح سیس��تان ذخایر طای 

بزمان، س��یاه جنگل و نخیله معرفی ش��دند. رئیس 
س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور به 
اکتشافات نوین در کشور اشاره کرد و گفت: از سال 
۱۳۸۳ تاکنون در قالب اکتشافات نوین در زون های 
بیس��ت گانه اول و دوم بی��ش از ۱۵۰۰ مح��دوده 
امیدبخش طا و ۱۰۰ ذخیره کانس��ار در قالب ۵۰ 
پروژه طا معرفی و بررس��ی ش��دند.  ماحصل این بررسی ها، 
اخذ گواهی کش��ف ۳۰ تن ط��ا در ۸ محدوده امیدبخش و 
۴۰ ت��ن طا در 2۰ محدوده امیدبخش اس��ت که آماده اخذ 
گواهی کش��ف هستند. ش��هیدی ادامه داد: همچنین ذخایر 
گندی، شرف آباد، کالکافی خونی، سیاه جنگل، گلوجه، نقدوز، 
ارغ��ش، ماهرآباد و طرقبه به بخش ه��ای خصوصی و دولتی 
واگذار ش��ده است. هم اکنون بیش از 2۰ پروژه طا در دست 

اکتشاف به همراه ۱۵ گواهی کشف طا وجود دارد.
معادن طلای کشور �

رئیس س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور 
درباره وضعیت مناطق کمترتوس��عه یافته تصریح کرد: آمارها 
بیانگ��ر فعالیت خوب س��ازمان زمین شناس��ی در 2 اس��تان 

کردس��تان و سیستان وبلوچس��تان است. اس��تان کردستان 
یکی از مناطق طادار کش��ور است و طاهای این استان در 
مناطق��ی از جمله میرگه نقش��ینه، قلقله، کرویان، قبغلوچه، 

حمزه قرنین،، قره چر، داشکسن، پیر خدر واقع شده است.
  رئیس سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور 
تصریح کرد: طاهای اس��تان سیستان وبلوچستان نیز اغلب 
در چاه نعلی، بزمان، س��یاه جنگل، کوه لار، شیرخان و نخیله 

جای گرفته است.
او خاطرنش��ان ک��رد: ش��واهد بیانگ��ر فعالی��ت س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور در مناطق محروم 
اس��ت. ما همواره آماده انجام فعالیت در این مناطق بوده ایم. 
شهیدی در پایان تصریح کرد: این از بدیهیات است که رشد 
معادن در هر جای کش��ور باعث رش��د آن مناطق می شود. 
هر جا که معدن وجود داش��ته باشد، با خود رشد اقتصادی، 

امنیت و کار به همراه می آورد.
 اکتشاف، استخراج و بهره برداری از طا در شرایط تحریم، 
می تواند تاثیر بس��زا و همه جانبه ای بر رش��د کش��ور به ویژه 

مناطق محروم داشته باشد.

اکتش��اف معادن طا یکی از مسائلی بوده که همواره 
دولت بر آن تمرکز کرده اس��ت. یکی از اهداف ایمیدرو 
در توسعه اکتش��اف پهنه ها، دس��تیابی به ماده معدنی 
طا بوده اس��ت. در حال  حاضر فاز شناسایی و پی جویی 
حدود ۴۰۰ هزار کیلومتر از پهنه های اکتش��افی توسط 

این سازمان به اتمام رسیده است.
س��ازمان زمین شناس��ی از دیگر مجموعه هایی است 
که بر اکتش��اف م��اده معدنی طا تمرکز کرده اس��ت. 
این س��ازمان از قبل از انقاب در این حوزه فعال بوده و 

براساس آماری که ریاست آن اعام کرد، هم اکنون بیش 
از 2۰ پروژه طا در دست اکتشاف به همراه ۱۵ گواهی 
کشف طا در کشور ازس��وی این سازمان مورد بررسی 

قرار گرفته است.
در حال  حاضر کش��ور ما ۳۴ معدن فعال طا دارد که 

بزرگ ترین آن معدن طای زرشوران است. 
با دانستن اینکه تنها 2 معدن طای موته و زرشوران 
به صورت دولتی فعال هس��تند، متوجه می شویم عمده 
معادن طای کش��ور دست بخش خصوصی است که از 

جمله می توان به معدن طای آق دره، س��اریگونی و زر 
اختران اشاره کرد. 

نکته مهم اینکه از آنجا که اغلب معادن طا در دست 
بخ��ش خصوصی ق��رار دارد، آمار ذخایر طا در کش��ور 
شفاف نیست. به هر حال براساس آمارهای دولتی، ایران 
با تولید س��الانه حدود ۳۵۶۰۰ تن کانسنگ طا با عیار 
PPPm ۳.۴ از 22 معدن فعال کش��ور رتبه ۴۶ دنیا را 
به خود اختصاص داده است. ما امروز در جایگاه سومین 
کشور تولیدکننده طای کشورهای حوزه منا قرار داریم.

کارشناسان باور دارند از آنجا که ایران جزو کشورهای 
با ظرفیت بالای ذخایر طا در دنیا ش��ناخته ش��ده، در 
صورت همکاری س��ازمان های ذی نفع می توان دست به 
اکتش��افات گس��ترده تری در این حیطه زد و به معادن 

طای بیشتری دست پیدا کرد. 
در این بین ایجاد هماهنگی بیش��تر بین س��ازمان ها، 
مهم تری��ن اقدامی اس��ت ک��ه دول��ت در جهت کمک 
 ب��ه توس��عه ظرفی��ت تولید طای کش��ور بای��د انجام

دهد.

 اهمیت زمین شناسی
در رونق اقتصاد

مانع تراشی در مسیر اکتشاف طلا

منیر حضوری
خبرنگار

اکتش��اف و توس��عه معادن طا از جمله مواردی اس��ت که 
همواره موردتوجه دولت و مسئولان قرار داشته و دارد؛ به این ترتیب اکتشاف 

طا در بیشتر استان های کشور ازجمله آذربایجان  شرقی و غربی، کردستان، کرمان، خراسان 
رضوی و جنوبی، اصفهان، یزد، مرکزی، قم و همدان، ارغش نیش��ابور، س��قز، طرقبه مش��هد و سیس��تان و 

بلوچستان در دست اجرا است. به طور حتم توسعه اکتشافات، یافتن آنومالی جدید، همچنین دستیابی به مناطق امیدبخش 
جدید و تبدیل آن به معادن قابل بهره برداری می تواند سهم ایران را در تولید طای جهانی افزایش دهد. روزنامه »روزگار معدن« درباره 

وضعیت اکتشاف طا و اینکه ایران چه موقعیتی در ذخیره و اکتشاف این ماده ارزشمند دارد با کارشناسان گفت وگو کرده که در ادامه می خوانید.
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شماره461 سالسوم

مع��اون خرید ش��رکت ذوب آهن اصفهان درب��اره تامین مواد 
اولیه برای ذوب آهن اصفهان گفت: دس��تور ویژه وزارت صنعت، 
مع��دن وتجارت که ب��رای تامین مواد اولی��ه ذوب آهن اصفهان 
مطرح ش��ده ب��ود در حد همان ق��ول و قرار باقی مان��ده و هنوز 
اتفاقی ملموس درباره تامی��ن مواداولیه برای ذوب آهن اصفهان 
رخ نداده اس��ت. محمدجعفر صالحی در گفت وگو با »ایراسین« 
ب��ا بیان این مطل��ب افزود: مصوبه یک میلی��ون و ۷۵۰هزارتنی 
ک��ه ۲۲ مرداد ب��ه تصویب هیات دولت رس��یده اما متاس��فانه 
 ت��ا به اکنون ابلاغ نش��ده اس��ت و م��ا همچن��ان در این زمینه 

بلاتکلیف هستیم.
وی ادام��ه داد: تنه��ا یک محموله ۱۰۰هزارتن��ی از چاه  گز و 
۵۰هزارت��ن نیز از محل مصوبه برای تامین مواد اولیه ذوب آهن 
اصفه��ان دریاف��ت کردیم؛ اما ت��ا زمانی که مصوبه یادش��ده به 
ش��رکت تهیه وتولید مواد معدنی ایران و مجتمع س��نگان برای 
 تامین مواد اولیه ذوب آهن ابلاغ نش��ود، اقدامی نمی تواند انجام 

شد.
مع��اون خری��د ذوب آهن اصفه��ان گفت: اکن��ون همراهی و 
تعام��ل ذوب آهن اصفهان با بخش خصوصی بیش��تر ش��ده و از 
اینرو ش��اهد روند روبه رشد و بهبودی هستیم، با این وجود، اگر 
قرار باش��د برنامه ریزی برای فعالیت ۳ کوره به صورت همزمان 
داشته باشیم توان بیشتری لازم است. برای مثال زیرساخت های 
حمل ونقل هم اکنون جوابگو نیست و می بینیم که ناحیه شرق 
)سنگان( و یزد به گلوگاه برای تامین مواد اولیه تبدیل شده اند و 
تا زمانی که راه آهن این گلوگاه ها را مرتفع نکند، شرایط تغییری 

نخواهد کرد و عملا به اهداف خود نخواهیم رسید.
به گفته وی، شرایط و مسیر حمل ونقلی در کشور باید اصلاح 
شود و تمهیداتی برای دیزل، لوکومتیو و سرعت سیر محصولات 
و بازرگانی اندیش��یده ش��ود تا امکان دسترس��ی ب��ه اهداف را 
داش��ته باشیم. بنابراین تا بهبود ش��رایط مجبوریم بخشی از بار 
را از طری��ق حمل جاده ای جابه جا کنیم که این امر نیز ترافیک 
س��نگین به دنبال دارد، از طرف دیگر اگر قرار باش��د روزی ۳تا 
۴هزارت��ن از مواداولیه را از طریق جاده ای حمل کرده و کمبود 
ریلی را جبران کنیم به طور متوسط ۲۰۰ کامیون به این مسیر 
اضافه می شود که حجم سنگینی بوده و خطرات مرتبط با خود 

را دارد.

لزوم�برای�استخراج�زیرزمینی�معادن�زغال�سنگ���
احساس�می�شود

صالح��ی همچنی��ن در زمین��ه تامی��ن زغال س��نگ م��ورد 
نیازذوب آه��ن اصفهان نیز گف��ت: در زمینه تامین زغال داخلی 
مش��کلی وجود ن��دارد اما اگر پیش��روی و توس��عه اس��تخراج 
زیرزمینی در معادن زغال س��نگ کش��ور اتفاق نیافتد در آینده 
ناچاری��م کک و زغ��ال بیش��تری وارد کنی��م که خ��ود باعث 
خروج ارز بیش��تر از کش��ور خواهد ش��د و این درحالی اس��ت 
 ک��ه در اهداف ذوب آهن اصفهان خروج ارز از کش��ور جایگاهی 

ندارد.
می��زان  در  کرم��ان  زغال س��نگ  س��هم  وی،  گفت��ه  ب��ه 
مص��رف ذوب آه��ن اصفه��ان ح��دود ۱۵درصد اس��ت، یعنی 
داخل��ی  مصرف��ی  زغ��ال  و ۲۰۰هزارت��ن  میلی��ون  ی��ک  از 
ح��دود ۲۰۰هزارت��ن س��هم زغال س��نگ کرمان اس��ت که در 
 س��ابقه رکورده��ای قبل��ی بی��ن ۳۵۰هزارتن ت��ا ۴۰۰هزارتن 

نوسان دارد.
وی با اش��اره ب��ه اینکه از نظ��ر کیفی زمینه ب��رای اصلاح و 
بهب��ود زغال س��نگ مصرفی داخلی وج��ود دارد در ادامه گفت: 
ت��لاش بر این اس��ت که در فاز اول افزای��ش کمی و در فاز دوم 
س��هم زغال داخلی را در مصرف خود افزای��ش دهیم و در این 
 ش��رایط کمک��ی به صنعت اس��تخراج زغال س��نگ در کش��ور 

داشته باشیم.
تامین�زغال�حرارتی�ذوب�آهن�از�معدن�آب�نیل���

کرمان
صالح��ی ادام��ه داد: بحث دیگر مطرح ش��ده با زغال س��نگ 
کرم��ان در خصوص زغال س��نگ حرارتی مورد نی��از در پروژه 
PCI اس��ت ک��ه ای��ن زغ��ال واردات��ی ب��وده و اکن��ون که در 
ش��رایط خاصی قرار داریم تامی��ن آن می تواند از ذخایر داخلی 
کش��ور انجام ش��ود؛ در این زمینه به نظر می رس��د معدن آب 
نیل کرم��ان می تواند نیاز م��ا به زغال حرارت��ی را تامین کند؛ 
بنابراین قرار بر این ش��ده اس��ت تا بررس��ی اولی��ه کیفی روی 
زغ��ال این معدن انجام ش��ود و در صورتی که امکان اس��تفاده 
از وجود داش��ته باش��د، در حدود ۲۰۰هزارتن در س��ال از این 
 معدن از زغ��ال حرارتی آن برای پروژه PCI ذوب آهن اصفهان 

استفاده شود.

یکی از مس��ائلی ک��ه ضرورت دارد به آن توجه ش��ود، 
تامین مصرف س��یمان برای نیاز داخل��ی جزیره و حتی 
اس��تان هرمزگان در کنار صادرات این محصول است اما 
همزمان با تولید س��یمان در بخش صادرات، مردم قشم 

برای تهیه این محصول دچار مشکل می شوند.
به گزارش تسنیم، سال ۱۳۷۹ کارخانه سیمان قشم با 
دریافت مجوز از س��ازمان منطقه آزاد، فعالیت خود را در 
این جزیره آغاز کرد اما با توجه به مباحث توسعه ای قشم، 
متاسفانه مشکل مردم جزیره حکایت ضرب المثل آب در 

کوزه و ما تشنه لبان می گردیم شده است.
با گذش��ت ۲۰ سال از فعالیت شرکت سیمان در قشم 
و تولید روزانه بیش از ۱۴۰۰ تن سیمان، به نظر می رسد 
مردم قش��م در زمینه تامین این محص��ول که در حوزه 
فعالیت های عمرانی کاربرد دارد نباید، با مش��کل روبه رو 
ش��وند اما با هر بار تامین قرارداد صادرات سیمان شاهد 

کم یابی و نایابی سیمان در قشم هستیم.
یک��ی از مس��ائلی که ضرورت دارد این ش��رکت به آن 
توجه داش��ته باش��د، تامین مصرف س��یمان ب��رای نیاز 
داخلی جزیره و حتی اس��تان هرمزگان در کنار صادرات 
این محصول اس��ت اما همزمان با تولید سیمان در بخش 
صادرات، مردم قشم برای تهیه این محصول دچار مشکل 

می شوند.
محمدمهدی برنجی، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
سازمان منطقه آزاد قشم اظهارکرد: هرازچندگاهی مردم 
قش��م برای تامین س��یمان تولیدی ای��ن جزیره به دلیل 
قراردادهای صادراتی ش��رکت س��یمان با مشکل روبه رو 

می شوند.
وی افزود: در این زمینه با فرمانداری شهرستان قشم و 
مسئولان شرکت سیمان جلسات و مذاکراتی انجام شده 
و مقرر گردید همزمان با تامین محصولات صادراتی باید 

سیمان مورد نیاز جزیره را نیز تامین کنند.
وی ادامه داد: بر این اس��اس توزیع س��یمان به عاملان 
ف��روش آغ��از ش��ده و امیدواریم ب��ا رفع این مش��کل و 
برنامه ریزی محاسبه شده از این پس با کمبود سیمان در 
قش��م مواجه نشویم.  مردم جزیره قشم از اینکه تولیدات 

ش��رکت س��یمان این منطقه به دیگر کش��ورها صادرات 
می ش��ود، بسیار خرسند هس��تند، اما از سیاست  مدیران 
این شرکت که نسبت به تامین محصولات صادراتی بدون 
توجه به مش��کلات مردم به ویژه قشر کم درآمد جامعه را 

مدنظر قرار نمی دهند بسیار گله مند هستند.
با توجه به اینکه هر عملیات بارگیری محموله صادراتی 
س��یمان از کارخانه و تخلیه آن در شناور ویژه مستقر در 
اسکله کاوه حدود یک ماه زمان می برد، مردم قشم معمولا 
با مش��کل س��یمان مورد نی��از روبه رو هس��تند و کمبود 
س��یمان این منطقه معم��ولا با قیمت بالاتر از ش��رکت 

سیمان هرمزگان تامین می شود.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت س��ازمان منطقه آزاد 
قش��م، از افزایش قیمت پاکت ۷ هزار ریالی س��یمان به 
۴۰هزار ریال، به عنوان یکی از دلایل گران ش��دن نسبی 

این محصول در قشم نامبرد.
وی ادامه داد: مردم قشم علاقمند هستند سیمان خود 
را از محصول تولید ش��ده جزیره که در مقایسه با سیمان 
وارداتی از مرکز استان ارزانتر است تامین کنند و در این 
زمینه به مسئولان شرکت سیمان تاکید شد که با افزایش 
تولید مشکل سیمان مورد نیاز فعالان صنعت ساختمانی 

در قشم را برطرف کنند.
ب��ا توجه به گفته های مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
سازمان منطقه آزاد قش��م انتظار می رود، کمبود سیمان 
که از چند هفته پیش مشکلاتی را برای مصرف کنندگان 
این محصول در قش��م ایجاد کرده بود برطرف ش��ود و از 
این پس با اجرای سیاس��ت های تامین همزمان س��یمان 
مورد نیاز جزیره در کنار محصولات صادراتی، سیمان در 

قشم با کمبود همراه نباشد.
مس��ئولان با تدبیری مدیریت شده می توانند سهم نیاز 
مردم جزیره به این محصول را در کنار صادرات آن مورد 
توج��ه ج��دی قراردهند تا در این فرآین��د علاوه بر اینکه 
صادرکننده از س��ود بیشتری به دلیل افزایش بی رویه ارز 
بهره مند می ش��ود، مصرف کنندگان جزیره هم با مشکل 
کمبود و تامین س��یمان وارداتی با قیمت بیش��تر مواجه 

نشوند.

کمیابی�سیمان�در�قشمبرای�تامین�مواد�اولیه�خود�بلاتکلیف�هستیم

بیس��ت و دومین همایش و نمایشگاه فولاد پس از ۷ماه 
تاخیر با حضور خداداد غریب پور، معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت ورئیس هیات عامل ایمیدرو و جمعی از محققان، 
اس��تادان، مدیران و کارشناس��ان فولاد و مشارکت مجتمع 
فولاد خراس��ان در مح��ل دائمی همایش ه��ای بین المللی 

کیش برگزار شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی مجتمع فولاد خراس��ان در این 
همایش علمی مدیران و کارشناسان صنعت فولاد کشور به 
موضوعاتی درب��اره چالش های موجود در تامین مواد اولیه، 

تجهیزات، دانش فنی و توسعه زیر ساخت ها در رقابت پذیری 
محصولات ف��ولادی در قالب پانل تخصصی پرداختند و به 
س��وال معاون بهره ب��رداری مجتمع فولاد خراس��ان درباره 
عدم تامین کنس��انتره با کیفیت مطلوب و عدم توازن بین 
فناوری های پیاده شده با کیفیت مواد اولیه، پاسخ داده شد.

پروفس��ور عب��اس نجف��ی زاده، رئی��س هی��ات انجمن 
آه��ن و فولاد ای��ران در این س��مپوزیوم، انتقال دانش بین 
ش��رکت کنندگان را س��بب بهره وری صنعت فولاد دانست 
و گفت: ارزش افزوده فولاد بیش��تر از دیگر صنایع اس��ت و 

می تواند بیشترین بهره وری را داشته باشد و بیشتر از دیگر 
صنایع اشتغالزایی داشته است.

وی اف��زود: در آین��ده بای��د تولی��د ف��ولاد ب��ا مدیریت 
هوش��مند انجام ش��ود و الزام انطباق فرآیندهای با ضوابط 
زیس��ت محیطی از الزامات تولید کنندگان فولاد باید باشد، 
فناوری تولید فولاد باید به س��مت کاه��ش گاز گلخانه ای 

باشد تا این صنعت به یک صنعت سبز تبدیل شود.
رئیس هیات انجمن آهن و فولاد با اش��اره به اینکه برای 
تولی��د محصولات فولادی جدید باید اس��تحکام و انعطاف 

بیشتر مدنظر باشد گفت: برای تولید فولاد باید سوخت های 
جایگزین انجام شود و این هدف انجام نمی شود تا تحقیقات 

به صورت کامل در کنار تولید فولاد انجام شود.

حضور فولاد خراسان در همایش سالانه فولاد سازان

دن
مع
گار

وز
:ر
س

عک

در�تأمین�مواد�اولیه�با�مش�کل�روبه�رو���
هستیم

مدیرعامل شرکت فولاد تاراز چهارمحال عنوان 
کرد: مهم ترین مشکل این شرکت تأمین مواد اولیه 
است. به دلیل وجود مشکلات در حوزۀ تأمین مواد 
اولیه، میزان تولید ش��رکت فولاد تاراز چهارمحال 
هیچ��گاه از ۵۵ درص��د ظرفی��ت ای��ن کارخانه 
فراتر نرفته است. بیش��ترین میزان تولید شرکت 
۱۵۰هزار تن بوده که در سال ۱۳۹۸ محقق شده 
است. وی افزود: برای امسال، تولید ۱۸۰ هزار تن 
محصول را در برنامه داشتیم و حتی این آمادگی 
را داش��تیم ک��ه تولید خ��ود را به بی��ش از ۲۰۰ 
هزار تن برس��انیم، اما متأس��فانه در ۴ماه نخست 
س��ال ۹۹، با مش��کل جدی در تأمین مواد اولیه 
روبه رو بوده ایم. رش��یدی با تأکی��د بر اینکه ماده 

اولیه موردنیاز ف��ولاد تار از چهارمحال کلاف های 
سرد خام اس��ت، ادامه داد: به دلیل محدودیت در 
عرضه کلاف های س��رد در بورس کالا، در امسال 
حتی مجبور بوده ایم کلاف گرم خریداری کنیم و 
با صرف هزینه های زیاد، به صورت کارمزدی آن را 
به کلاف سرد که ماده اولیه کارخانه است، تبدیل 
کنی��م. این امر هزینه های زیادی از  جمله کارمزد 
تبدیل کلاف گرم به کلاف سرد، هزینه حمل ونقل 
و پِ��رت زیاد را به کارخانه تحمیل کرده و کاهش 
س��ودآوری را در پی داش��ته اس��ت. علاوه بر این، 
توقفات خط تولید که در نتیجۀ کمبود مواد اولیه 

روی می دهد، افزایش هزینه ها را به همراه دارد.
مواد�اولیه�باید�مستقیما�به�تولیدکننده���

واقعی�برسد
وی خاطرنش��ان س��اخت: ب��رای حل مش��کل 

تأمین مواد اولیه باید ترتیبی اتخاذ داده ش��ود که 
واسطه ها از بازار محصولات فولادی حذف شوند و 
مواد اولیه مستقیما در اختیار تولیدکنندگان قرار 
گیرد. اختلاف قیمت فولاد مبارکه که محصولات 
خ��ود را در ب��ورس کالا عرض��ه می کن��د و بازار 
آزاد، رانت��ی به وجود آورده ک��ه تقاضاهای کاذب 
سنگین ایجاد کرده اس��ت. این تقاضاهای کاذب 
س��وداگرانه که هدف ش��ان کسب س��ود شخصی 
است، باید حذف ش��وند. مدیرعامل شرکت فولاد 
تاراز چهارمحال با اش��اره به ظرفیت تولید فولاد 
ت��اراز چهارمحال گفت: ظرفیت تولید ما ۲۰ هزار 
تن در ماه اس��ت. یا باید بتوانیم به این میزان هر 
م��اه از بورس کالا کلاف س��رد خریداری کنیم یا 
 در خ��ارج از بورس، این س��همیه مواد اولیه به ما

 اختصاص یابد.

س�ود�تولیدکننده�باع�ث�جهش�تولید���
می�شود

مدیرعامل ش��رکت فولاد تاراز چهارمحال تأکید 
کرد: چی��زی که نبای��د فراموش کنیم این اس��ت 
که س��ود تولیدکنن��ده به افزایش تولی��د و اجرای 
طرح ه��ای توس��عه منجر خواهد ش��د و همین امر 
جهش تولید را رقم می زند. وی یادآور شد: تقاضای 
کاذب��ی که درحال حاضر در ب��ازار فولاد وجود دارد 
به تولیدکنندگان واقعی فشار وارد می کند و میزان 
تولید و بالتبع س��ود آنان را کاهش می دهد. کاهش 
تولی��د نیز به  نوبه خ��ود افزایش قیمت ه��ا و تورم 
بیش��تر را در پی خواهد داشت. تولیدکنندگان باید 
م��واد اولیه خود را با قیم��ت منطقی دریافت کنند 
و با س��ود منطقی، محصول تولی��دی را در اختیار 
حلقه ه��ای بعدی تولید قرار دهن��د تا ثبات به این 

طریق در بازار ایجاد شود.
ب�ا�روش�ه�ای�دس�توری،�ب�ازار�فولاد���

آرام�نمی�شود
رش��یدی درب��اره راهکار ایج��اد ثب��ات در بازار 
ف��ولاد عنوان کرد: ت��ا روش های دس��توری وجود 
دارد، تقاضاه��ای کاذب اجازه آرامش به بازار فولاد 
نخواهند داد. باید اجازه داد سازوکار عرضه و تقاضا 
در بورس کالا حاکم ش��ود تا تقاضاهای کاذبی که 
در نتیج��ه رانت قیمتی ش��کل گرفته از بازار خارج 
ش��ود. این تقاضاهای کاذب مانع رسیدن مواد اولیه 
با قیمت منطقی به تولیدکنندگان واقعی می ش��ود. 
وی گفت: راه جهش تولید، در س��الی که از س��وی 
مق��ام معظم رهبری با این عنوان نام گذاری ش��ده، 
از حمای��ت از تولیدکنن��ده می گ��ذرد. حمایت از 
تولیدکننده است که باعث جهش تولید در شرایط 
جنگ اقتصادی می ش��ود. اگر به  ج��ای حمایت از 
تولید، به تولیدکننده فشار وارد شود و با روش های 
دس��توری و ایج��اد زمینه ب��رای تقاضاهای کاذب، 
س��ود تولیدکنندگان کاهش یابد، واسطه ها و سود 
ش��خصی آنها در بازار مان��ور می دهند و همه اینها 
به ضرر کشور در شرایط حساس فعلی خواهد بود.

تقاضاهای کاذب از بازار فولاد خارج شود
مدیرعامل�شرکت�فولاد�تاراز�چهارمحال�و�بختیاری:�

طراحی و ساخت 
 رول تانگ حمل غلتک 

در مجتمع فولاد سبا
ب��ا طراحی و س��اخت تجهی��ز رول تانگ حمل 
غلتک در مجتمع فولاد س��با، از این پس عملیات 
حمل و جابه جای��ی غلتک در این واحد با ضریب 

ایمنی و دقت و سرعت بیشتر انجام خواهد شد.
به گ��زارش ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان،  عبدالله 
جهانگیری، کارش��ناس تولید ن��ورد گرم مجتمع 
فولاد س��با، ضمن تأیید این خبر گفت: با توجه به 
موقعیت قرارگیری کارگاه غلتک و نورد در مجتمع 
فولاد س��با و فاصله بین ۲ کارگاه و اختلاف سطح 
آنه��ا یکی از فرآیندهای زمان ب��ر که همواره باعث 
بروز مش��کلات کمی و کیفی در تولید و همچنین 
تحلیل قوای نیروی انسانی در این فرآیند می شد، 

انتقال غلتک به نورد مجتمع فولاد سبا بود.
وی در همین خصوص تأکید کرد: برای رفع این 
مش��کل و حذف فعالیت های فاقد ارزش افزوده و 
کم��ک به ارتقای کمی و کیف��ی تولید این فرآیند 
بای��د اصلاح می ش��د. در این باره طرح س��اخت و 
طراحی رول تانگ حمل غلتک های کاری به صورت 
جفتی ارائه و با حمایت مدیریت، از س��وی شرکت 

مهراوه ساخته و تحویل شد.
کارش��ناس تولید نورد گرم مجتمع فولاد س��با 
ادام��ه داد: پس از تس��ت موفقیت آمیز این تجهیز 
نتای��ج ذیل به  دس��ت آم��د: ۱-کاه��ش درگیری 
کارکن��ان ش��اغل در ای��ن مجموع��ه ب��ا فرآیند 
تعوی��ض غلت��ک، ۲-کاه��ش ریس��ک ایمنی این 
فرآیند، ۳-ح��ذف فعالیت های فاقد ارزش افزوده و 
دوباره کاری ها، ۴-ارس��ال سریع غلتک و کمک به 
کیفیت محصول، ۵-کاهش زمان آماده سازی های 
قبل از ش��ات دان ها. جهانگیری در همین زمینه از 
حمایت های مدیریت مجتمع فولاد س��با و تمامی 

کارکنان همیار این پروژه قدردانی کرد.

 برگزاری اختتامیه
 مسابقه مهارت جوشکاری 

در ذوب آهن
مدیر آموزش و توس��عه منابع انسانی ذوب آهن 
اصفهان گفت: اختتامیه نخس��تین دوره مس��ابقه 
مهارت جوشکاری در ذوب آهن اصفهان، ۶ مهرماه 
در دفتر مدیریت آموزش و توس��عه منابع انس��انی 
شرکت برگزار شد و نفرات برگزیده و برندگان این 

مسابقه، هدایای خود را دریافت کردند.
به گزارش رواب��ط عمومی ذوب آه��ن اصفهان، 
به��رام امین��ی در این جلس��ه با تش��ریح اهداف 
نخستین دوره مسابقه مهارت جوشکاری در سطح 
ش��رکت که با همکاری س��ازمان فن��ی و حرفه ای 
اس��تان اصفه��ان برگزارش��د، گفت: این مس��ابقه 
ب��ا توجه به نقش اساس��ی و کارب��ردی تخصص و 
مهارت جوشکاری در صنعت و جایگاه ویژه آن در 
ذوب آهن، با مساعدت مدیرعامل شرکت و با هدف 
حفظ دانش موجود، شناسایی جوشکاران موفق و 
برتر شرکت، تقویت آموزشی و بهره برداری از توان 
بالقوه فنی آنها در آموزش و به روز رس��انی مهارت 

و توان دیگر جوشکاران برگزارشد.
وی با بیان اینکه در این دوره ۳۲ نفر از همکاران 
جوش��کار مشارکت داش��تند، افزود: آزمون تئوری 
این مس��ابقه در روز ۲۴ وآزمون عملی آن در روز 
۲۵ تیر ماه امس��ال برگزار شد و سرانجام با داوری 
استادان سازمان فنی حرفه ای استان اصفهان ۳ نفر 
از همکاران به ش��رح زیر برگزیده و معرفی شدند: 
نفر اول، مهدی گرجی ش��اغل در مدیریت تولید و 
توزی��ع برق، نفر دوم محمد رضا گرجی ش��اغل در 
مدیریت آبرسانی و نفر سوم خلیل سلیمیان شاغل 

در فولادسازی.
مدیر آموزش و توسعه منابع انسانی شرکت با از 
معاونت بهره برداری و دیگر مدیریت ها در برگزاری 
مس��ابقه مذکور و اس��تقبال همکاران و مشارکت 
آنها، از نفرات برگزیده درخواست کرد که به عنوان 
س��فیران آموزش شرکت در انتقال مهارت خود به 
دیگر کارکنان، شرکت کرده و پاسخگوی نیاز های 

فنی کارخانه باشند.
 وی تصریح کرد: این مسابقات در سایر رشته های 
فنی و ش��غلی دیگر نیز برگزار خواهد شد و انتظار 
می رود که همکاران با اس��تقبال بیش��تری در آن 
ش��رکت کنند. در جلس��ه اختتامیه مذکور ۳ نفر 
برگزیده این مسابقه ضمن تشکر از برگزارکنندگان 
مسابقه و طرح مسائل ش��غل جوشکاری در ذوب 
آهن و همچنین بیان خواس��ته های شان آمادگی 
خود را برای انجام بهتر وظایف محوله اعلام کردند. 
در پای��ان لوح تقدی��ر و جوایز نقدی نفرات برتر به 

آنها اهدا شد.

اخبار

گروهمعدن

مدیرعام��ل ش���رکت ف��ولاد تاراز 
چهارمح��ال و بختی��اری از لزوم خارج 
ش��دن تقاضاهای کاذب از بازار فولاد و 
تأمین حداکثری مواد اولیه به عنوان دو 
عامل اساسی بهبود بازار و جهش تولید 

نام برد.
به گزارش ف��ولاد مبارک��ه اصفهان، 
س��عید رش��یدی اظهار کرد: مش��کل 
ش��ده  باع��ث  اولی��ه  م��واد  کمب��ود 
هیچ گاه در س��ال های گذش��ته، میزان 
تولی��د واقع��ی ش��رکت فولاد ت��اراز از 
 ۵۵درص��د ظرفیت تولید این ش��رکت 

تجاوز نکند.
 برای اینکه تولیدکنندگان محصولات 
فولادی بتوانند مواد اولیه موردنیاز خود 
را تأمی��ن کنند و جه��ش تولید را رقم 
بزنن��د، تقاضاهای کاذب بای��د از بازار 
فولاد خارج ش��ود و با حذف واسطه ها، 
مواد اولیه مس��تقیما به تولیدکنندگان 

برسد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه ش��رکت فولاد 
تاراز چهارمح��ال به  عنوان تولیدکننده 
در  گالوال��وم  و  گالوانی��زه  ورق ه��ای 
ش��هرک صنعتی ش��هرکرد در اس��تان 
کمتر برخ��وردار چهارمحال و بختیاری 
قرار دارد، افزود: این ش��رکت در س��ال 
۱۳۹۵ ب��ا ظرفی��ت ۲۷۰ ه��زار تن در 
س��ال به بهره ب��رداری رس��ید و در آن 
به صورت مس��تقیم مش��غول  ۲۰۰نفر 
به کار هس��تند. این شرکت برای حدود 
۴۰۰نفر نیز اشتغال غیرمستقیم ایجاد 

کرده است.
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توسعه دهنده کانادایی معادن، ایوانهو ماینز، به زودی نتایج 
مطالعه ای را منتش��ر خواهد کرد که راه های احتمالی توسعه 
پروژه م��س کاموآ-کاکولا در جمهوری دموکراتیک کنگو در 

مقیاسی بسیار بزرگتر را مشخص می کند.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی مجتمع مس سرچش��مه، این 
ش��رکت در این مطالعه نتایج چندین مطالعه برای اکتشافات 
و گزینه های مفصل مورد نظر برای تسریع برنامه های توسعه 

در ای��ن پ��روژه را اع��ام خواهد ک��رد. ایوانهو ی��ک مطالعه 
امکان س��نجی قطعی برای توس��عه معدن شش میلیون تنی 
در سال کاکولا، و همچنین یک مطالعه امکان سنجی، شامل 
اس��تخراج 1.6 میلیون تن در سال از معدن مجاور کانسوکو 
برای بهره برداری کامل از یک کارخانه توسعه یافته با ظرفیت 

7.6میلیون تن در سال در کاکولا را منتشر خواهد کرد.
عاوه بر این، این ش��رکت به انتش��ار یک ارزیابی اقتصادی 

مقدماتی وس��یع و به روزرسانی شده برای برنامه توسعه کلی 
تا 19 میلیون تن در س��ال برای تمام اکتش��افات انجام شده 

تاکنون در پروژه کاموآ-کاکولا خواهد پرداخت.
معدن کاکولا نخستین ناحیه از نواحی چند گانه معدنکاری 
طراحی ش��ده در پروژه کاموآ-کاکولا، که پروژه ای مش��ترک 
بی��ن ایوانهو، زی جین ماینینگ، کریس��تال ری��ور گلوبال و 

دولت جمهوری دموکراتیک کنگوست، است.

کارهای توس��عه در کاکولا در دس��ت اقدام اس��ت و تولید 
اولیه کنس��انتره مس ب��رای فصل س��وم 2021 برنامه ریزی 
شده است. پیش بینی می شود که کاکولا پرعیار ترین معدن 
م��س بزرگ جهان با نرخ اس��تخراج اولی��ه 3.8 میلیون تن 
در س��ال،  ب��ا عیار تقریبی متوس��ط بی��ش از 6 درصد مس 
 برای س��نگ معدن خ��وراک کارخانه در 5 س��ال نخس��ت 

عملیات باشد.

ایوانهو ماینز در جستجوی توسعه معدنکاری مس در کنگو

کمک سنگ آهن به کسری بودجه استرالیا
گروهمعدن

راهی ب��رای رهایی بودجه دولت اس��ترالیا از 
س��یاه چاله رکود اقتص��ادی کویید- 19 وجود 
ندارد، اما تولید کنندگان س��نگ آهن اس��ترالیا 
تمام تاش خود را برای تأمین یک منبع درآمد 
ب��رای دولت انجام داده اند. اس��تخراج از معادن 
استرالیا افزایش شدیدی نداشته ولی مشتریان 
آنها که بیشتر چینی هستند حاضر به پرداخت 
هزینه بیش��تری برای سنگ آهن ش��ده اند. در 
ط��ول دوره پاندمی کرونا نی��ز قیمت این ماده 
اولیه صعودی بوده اس��ت. قیمت س��نگ  آهن 
امس��ال میادی حدود 30 درصد رش��د داشته 
اس��ت و به تازگی تا 130 دلار هم رس��ید. البته 
پس از آن کمی تصحیح قیمت رخ داده و اکنون 
115 ت��ا 120 دلار اس��ت. اما ای��ن قیمت هم از 
برآورد های اخیر دولت اس��ترالیا در چشم انداز 
وضعیت اقتصادی و س��ال مالی بالاتر اس��ت. با 
نگاهی به بودجه سال مالی 2021 می بینیم که 
متوس��ط قیمت پیش بینی شده دولت استرالیا 
برای سنگ آهن حدود 63 دلار است.  به گزارش 
فولاد ایران، اگر قیمت سنگ آهن در این سطوح 
خیلی بالا باقی می مان��د، میزان درآمد مالیاتی 
دولت اس��ترالیا در س��ال 2021 می توانس��ت 
ب��ه 5تا 15 میلیارد دلار برس��د. در س��ال مالی 
جاری کس��ری بودج��ه 198.5 میلیارد دلاری 
برای دولت اس��ترالیا برآورد شده و بهبود قیمت 

سنگ آهن کمی از این کسری کاسته است. 

 بزرگ ترین 
معادن طلای جهان

»ش��ورای جهانی ط��ا« در تازه تری��ن گزارش 
س��الانه خود، فهرستی از بزرگ ترین معادن طای 

جهان را ارائه کرده است.
به گزارش ایس��نا، رتبه نخس��ت این فهرست به 
معادن طای »نوادا« در امریکا اختصاص دارد که 
حدود 116 تن طا در یک  س��ال اخیر اس��تخراج 
کرده است. بعد از آن، معادنی در ازبکستان، روسیه 
و جمه��وری دومنیکن در رده ه��ای دوم تا چهارم 

هستند.

تاثیر منفی شیوع موج جدید 
کرونا بر فلزات اساسی

قیمت انواع فلزات اساسی در بازار بورس لندن به 
دلیل شیوع موج جدید کرونا با کاهش روبه رو شد.
به گزارش فارس، قیمت انواع فلزات اساس��ی در 
بازار بورس لندن منتش��ر ش��د. قیمت هایی که در 
این بازار منتشر می شود به عنوان مبنای قیمت در 
دیگر بازارهای جهانی به شمار می آید. جدیدترین 
 )LME( قیمت انواع فل��زات در بازار بورس لندن

به این شرح است: 
بررسی روند قیمتی فلز آلومینیوم نشان می دهد 
که قیمت این فلز در یک ماه گذش��ته روند کاما 
کاهش��ی داش��ته اس��ت و از 1778 به 1705دلار 

نزول کرده است.
فل��ز مس هم روند کاما کاهش��ی را در یک ماه 
گذشته طی کرده و از 6719 به 6۴09 دلار رسیده 
است. فلز روی هم وضعیت مشابهی داشته و روند 

کاهشی را طی کرده است.
به نظر می رس��د شیوع موج دوم و سوم کرونا بر 
تقاض��ای فلزات اساس��ی در بازارهای جهانی تأثیر 

منفی گذاشته است.

اخبار

البته انتظار می رود قیمت س��نگ آهن تا پایان 
امس��ال و س��ال آینده کمی تصحیح شود که به 
دلیل این اس��ت که انتظار می  رود عرضه برزیل 

بیشتر شود. 
پاندمی ویروس کرونا یکسری وقایع ناخوشایند 
ایجاد کرد که برای س��نگ آهن، بزرگ ترین بازار 
صادراتی اس��ترالیا خوشایند بود. با ورود استرالیا 
و سایر کش��ور ها به رکود ناشی از پاندمی، چین 
سرپا ش��ده بود و روند رش��د اقتصادی را از سر 
گرف��ت. با توجه به اینکه چین ب��ه دنبال بهبود 
اوض��اع اقتصادی و رفع رکود ناش��ی از ش��یوع 
کرون��ا بود تقاضای بیش��تری برای س��نگ آهن 

داش��ت و همین ام��ر از قیمت این م��اده اولیه 
حمای��ت ک��رد. در این بین برزی��ل رقیب اصلی 
اس��ترالیا نیز با مش��کات زیادی روبه رو بود که 
در عرضه س��نگ آهن اختال ایجاد کرد. از جمله 
درگیری های مربوط به ش��یوع کرونا، مشکات 
ناشی از وضعیت آب و هوایی نامساعد، و مسائلی 
که از س��ال قبل در رابطه با شکستن سد یکی از 

معادن با آن درگیر بود.
ش��رکت های معدنی اس��ترالیایی نی��ز از این 
فرص��ت اخت��ال در عرض��ه اس��تفاده کردند و 
رک��ورد ص��ادرات خ��ود را ب��ه 82 میلیون تن 
در ژوئ��ن رس��اندند. از این رو در کن��ار افزایش 

قیم��ت س��نگ آهن، این م��اده اولیه نخس��تین 
کومودیت��ی ش��د که در یک س��ال 100 میلیارد 
 دلار درآمد برای اس��ترالیا داشت و در سال مالی

 2020- 2019 این رقم ب��ه 102 میلیارد دلار 
رس��ید. حال با اف��ت قیمت ها برای س��ال مالی 
2022- 2021 ای��ن درآمد ح��دود 80 میلیارد 
دلار ب��رآورد ش��ده اس��ت. در حالی ک��ه حجم 
صادرات بالا می رود ولی با توجه به افت قیمت ها 

ارزش صادرات کاهش می یابد.
عرض��ه و تقاض��ا ه��ر دو مطرح اس��ت.انتظار 
م��ی رود رون��د صع��ودی تقاض��ای س��نگ  آهن 
چینی ه��ا حداقل تا پای��ان س��ال 2020 ادامه 

یابد ولی ش��اید از اواسط س��ال آینده این روند 
کمرنگ ش��ود. نیمه دوم امسال صادرات برزیل 
رش��د چشمگیری خواهد داش��ت از این رو برای 
12 م��اه آین��ده این افزایش عرض��ه بر قیمت ها 
اث��ر منفی می گذارد. در حالی که س��نگ آهن و 
طا امس��ال رکورده��ای بالایی را در اس��ترالیا 
ثبت کردند ولی س��ایر منابع صادراتی اس��ترالیا 
نی��ز در دوره پاندمی این چنی��ن نبوده اند. افت 
قیمت هایی در زغال سنگ متالورژی و حرارتی و 
گاز مایع رویت شد. علت نقش چین است. درباره 
س��نگ آهن 70درصد تقاضای جهانی سنگ آهن 
را چین دارد ولی برای زغال س��نگ این رقم تنها 
22 درصد اس��ت. سایر کشورهای اصلی خریدار 
منابع صادراتی اس��ترالیا عبارت هستند از ژاپن، 
هن��د، اروپا و ک��ره جنوبی که همگی از ش��یوع 
کرونا و رکود حاصل از آن آسیب زیادی دیده اند. 
اواسط آگوس��ت قیمت زغال سنگ به 105 دلار 
 افت داشت ولی از آن زمان 30 تا 35 دلار بهبود 

داشته است.
با این وجود، با تس��لط اس��ترالیا ب��ر یک بازار 
س��ودآور صادرات س��نگ آهن و با توجه به این 
که قرار اس��ت به بزرگ ترین تولید کننده طا در 
جهان تبدیل ش��ود آن ه��م در زمانی که قیمت 
ای��ن فلز گرانبها در رکورد بالایی اس��ت، به نظر 
می رس��د مالیات کومودیتی ها یک سود خالص 
غیر منتظره برای دولت این کش��ور داشته باشد. 
انتظار م��ی رود این کمک رس��انی کومودیتی ها 
 ب��ه بودج��ه دول��ت اس��ترالیا در س��ال مال��ی 
2021-2020 بیشتر از انتظارات باشد که برای 
رهایی از رکودی که در 90 س��ال اخیر بی سابقه 

بوده لازم است.
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اس��تاندار گیلان هدف گذاری فعال کردن تعدادی از معادن 
راکد و نیمه فعال گیلان در سال ۹۹ را ضروری خواند و گفت: 
با توجه به موقعیت گیلان این استان به یک اسکله معدنی و 

صادراتی نیاز دارد.
به گزارش تس��نیم، ارس��لان زارع در جلسه شورای معادن 
استان گیلان که با حضور تعدادی از نمایندگان مردم گیلان 
در مجلس برگزار شد اظهار کرد: لازم است در زمینه افزایش 
اشتغالزایی و درآمد سرانه تعدادی از معادن راکد و نیمه فعال 
گیلان راه اندازی و هدف گذاری های لازم درباره آن انجام شود.
وی موقعیت جغرافیایی گیلان، همسایگی آن با کشورهای 
ش��مالی و نیز خط ریلی اس��تان و اتص��ال آن به منطقه آزاد 
انزلی در آینده را م��ورد توجه قرار داد و با بیان اینکه گیلان 
به ساخت اسکله معدنی و صادراتی نیاز دارد افزود: صیانت از 
محیط زیس��ت در کنار بهره برداری از معادن امری مهم است 

که باید در گیلان مورد توجه واقع شود. زارع با تأکید بر اینکه 
واگذاری معادن جدید در اس��تان گیلان باید منوط به تدوین 
پیوس��ت زیست محیطی باشد رعایت حقوق شهروندی، انجام 
تعه��د و مس��ئولیت اجتماعی درباره س��اکنان نواحی اطراف 
معادن را خواس��تار ش��د و عنوان کرد: گی��لان ظرفیت های 
اقتصادی بس��یار ویژه ای دارد و یکی از این ظرفیت ها که باید 

خوب از آن استفاده شود معادن استان است. 
نماینده عالی دولت در اس��تان گیلان با تأکید بر اینکه در 
ش��رایط امروز کشور و اعمال تحریم های ظالمانه دشمن باید 
در ح��وزه خودکفایی ملی گام های جدی تری برداریم تصریح 
ک��رد: بهره ب��رداری اصولی از معادن و توج��ه به ظرفیت های 
جدید در کنار شناس��ایی ظرفیت های آن در شهرستان های 
مختلف اس��تان گی��لان باید در دس��تور کار ق��رار گیرد. وی 
جن��گل کاری حداقل 3برابری از س��وی بهره ب��رداران حوزه 

معدن در استان گیلان را یکی از پیوست هایی که باید رعایت 
ش��ود تلقی کرد و با بیان اینکه توجه به حفظ محیط زیس��ت 
در کن��ار بهره ب��رداری از معادن لازم اس��ت ابرازکرد: فعالان 
ح��وزه معادن ضمن بهره برداری از معدن باید حفظ ش��رایط 
زندگی س��اکنان محلی آن نواحی هم تلاش کنند. اس��تاندار 
گیلان توس��عه نواحی اطراف معادن را از س��وی بهره برداران 
آن بس��یار حائز اهمی��ت اعلام کرد و با اش��اره به اینکه حفظ 
محیط زیس��ت و رعایت حق��وق ش��هروندی در بحث معدن 
ضروری اس��ت خاطرنش��ان کرد: باید بهره برداران معادنی که 
پیوست های زیست محیطی را رعایت می کنند تشویق شوند تا 
با این کار موجبات تنویر افکار عمومی فراهم شود. محمدرضا 
احمدی س��نگری، نماینده مردم رشت در مجلس نیز در این 
جلس��ه اس��تفاده بهین��ه از ظرفیت های اقتص��ادی و معدنی 
گیلان را برای پیش��برد اهداف توس��عه ای اس��تان خواستار 

ش��د و اظهارکرد: نظارت بر اج��رای فعالیت های بهره برداران 
در معادن اس��تان گیلان امری اس��ت که همه نس��بت به آن 
تأکید و حساس��یت لازم را دارند. وی، چاره اندیش��ی و اتخاذ 
تدبی��ری لازم درب��اره رفع آس��یب های وارده ب��ه جاده ها و 
محوره��ای حمل ونقل جاده ای ناش��ی از ت��ردد خودروهای 
شرکت های بهره بردار از معادن را نیز ضروری دانست و عنوان 
کرد: می توان با رعایت کامل نکات زیست محیطی و قانونی از 
معادن موجود در استان گیلان بهره برداری بهینه کرد. مهرداد 
گودرزوند چگینی، نماینده مردم رودبار در مجلس نیز در این 
جلسه معادن را از ارزشمند ترین داشته های گیلان تلقی کرد 
و با بیان اینکه شهرستان رودبار ذخایر بالایی در بخش معادن 
دارد اظها رکرد: باید بخش��ی از منافع برداش��ت از معادن به 
روستانشینان و ساکنان آن نواحی برسد از طرفی پیوست های 

زیست محیطی هم رعایت شود.

مدیرعامل البرز ش��رقی با بیان اینکه تولید کنسانتره زغال سنگ 
در این ش��رکت ۱۱۰ درصد رش��د داشته اس��ت، گفت: هم اکنون 
 ماهان��ه ۱۵ ه��زار و ۴۵۰ ت��ن کنس��انتره در ای��ن ش��رکت تولید 

می شود. 
منص��ور ش��ریف در گفت وگو با مه��ر، ضمن بی��ان اینکه تولید 
کنسانتره زغال سنگ در البرز شرقی ۱۱۰ درصد رشد داشته است، 
تاکی��د کرد: تولید این محصول از 7 ه��زار و 3۰۰ تن در ماه طی در 

سال ۹۶ به ۱۵ هزار و ۴۵۴ تن در سال ۹۹ ارتقا یافته است.
وی از افزای��ش بال��غ بر 7۱ درص��دی تولید زغال س��نگ خام از 
متوس��ط ماهان��ه ۱3 ه��زار و ۴۶۰ تن در 3 ماه ابتدای س��ال ۹۶ به 
متوسط ماهانه ۲3 هزار و ۹۴ تن در یک سال اخیر خبر داد و افزود: 
اس��تفاده از خدمات و تجربیات شرکت های دانش بنیان در ارتقای 
فناوری معدنکاری در ش��رکت طی س��ال های اخیر در دستور کار 

قرار داشته است.

اصلاح�فرآیندهای�حسابداری��
مدیرعامل البرز شرقی از تسویه حساب بدهی حدود ۱۰ میلیارد 
تومانی البرز ش��رقی ب��ه تأمین کنندگان زغال س��نگ خام بخش 
خصوصی، پرداخت برنامه ریزی ش��ده به این قش��ر از بهمن ماه ۹۶ 
تاکنون و بعضا مش��ارکت در تولی��د آنها با هدف ایجاد امکان جذب 
حداکثری زغال س��نگ خام منطقه به عنوان یکی از اقدامات انجام 
شده یاد کرد و گفت: اصلاح فرآیندهای شرکت از جمله حسابداری 
صنعت��ی با هدف ایجاد کنترل بیش��تر، افزای��ش راندمان و کاهش 
هزینه از دیگر اقدامات انجام شده است. شریف همچنین بیان کرد: 
تسویه حدود ۵۴ میلیارد تومان بدهی ذوب آهن اصفهان به سازمان 
خصوصی س��ازی از محل تهاتر مطالبات س��ازمان تأمین اجتماعی 
از دول��ت و در قالب اوراق تس��ویه خزانه و تس��ویه حدود ۹ میلیارد 
تومان بدهی شرکت به سازمان امور مالیاتی از محل تهاتر مطالبات 
س��ازمان تأمین اجتماعی از دولت و در قالب اوراق تسویه خزانه که 

صرفه جویی حدود ۱۰ میلیارد تومان از محل بخش��ودگی جرایم را 
در پی داش��ته از دیگر اقدامات انجام شده است. وی از کاهش بالغ بر 
۵.۴ میلیارد تومان از مبالغ جریمه دیرکرد تس��ویه بدهی سازمان 
خصوصی س��ازی به نفع شرکت با پیگیری های انجام شده خبر داد 
و تاکید کرد: تس��ویه حدود 7۰ میلیارد تومان بدهی البرز شرقی به 
ش��رکت تهیه و تولید، شرکت ملی فولاد و سازمان ایمیدرو در قالب 
تهاتر با شمش فولادی ذوب آهن اصفهان از اقدامات انجام شده در 

سال های اخیر است.
تسویه�بدهی�های�شرکت��

مدیرعامل البرز شرقی با اشاره به تسویه بالغ بر ۹۸ میلیارد تومان 
بدهی البرز ش��رقی به ذوب آهن اصفهان در قالب افزایش سرمایه، 
گف��ت: کاهش بالغ بر ۸ میلیارد تومان از مبالغ حسابرس��ی ش��ده 
تأمین اجتماعی به نفع ش��رکت با ارائه مستندات لازم و پیگیری از 
محل قوانین جاری کشور را در سال های اخیر شاهد بوده ایم. شریف 

از تهات��ر بده��ی بالغ بر یک میلیارد تومان البرز ش��رقی به صندوق 
بازنشستگی فولاد با مطالبات ذوب آهن اصفهان از این صندوق نیز 
خبر داد و گفت: کاهش معنا دار زیان صورت های مالی این ش��رکت 
از حدود 3۹ میلیارد تومان در س��ال ۹۵، معادل ۲7 میلیارد تومان 
در س��ال ۹۶، معادل ۸ میلیارد تومان در س��ال ۹7، مثبت ش��دن 
صورت های مالی در سال ۹۸ در حدود 7 میلیارد تومان و پیش بینی 
افزایش سود تا ۱۰ میلیارد تومان در سال مالی ۹۹ از اقدامات انجام 

شده در شرکت است. 
وی اف��زود: برنامه ری��زی به منظور خ��روج از م��اده ۱۴۱ قانون 
تجارت )ورشکستگی( و همچنین ورود به فرابورس و به روز رسانی 
سیس��تم تهویه معدن رزمجا، آماده س��ازی تونل ۱۴ رضی و شروع 
اس��تخراج زغال سنگ از بهمن ماه س��ال ۹۸ در کنار دریافت مجوز 
زیس��ت محیطی معدن وطن س��ه از اقدامات انجام ش��ده دیگر در 

۲سال اخیر است.

نیاز�گیلان�به�اسکله�معدنی�و�صادراتی�

مدیرعامل�البرز�شرقی�خبرداد:�

رشد��۱۱۰درصدی�تولید�کنسانتره�زغال�سنگ�

معادنمرمرخراسانشمالیدیگرنمیدرخشند

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تج��ارت آذربایجان غربی 
گفت: ۸۴7 واحد فرآوری و تبدیلی مواد معدنی در بخش های 
مختل��ف ش��ن و ماس��ه، کانی فل��زی و غیرفل��زی و طلا در 
سطح اس��تان فعال است. غلامرضا بابایی در گفت وگو با ایرنا 
اظهارکرد: ظرفیت تولید این میزان واحد تولیدی، ۹۸ میلیون 
و 733 هزار و ۶۴۱ تنُ اس��ت. وی ادامه داد: برای راه اندازی 
این واحدهای صنایع تبدیلی بیش از ۱۸ هزار و 33۴ میلیارد 
ریال اعتبار س��رمایه گذاری شده و این رقم در مقایسه با نرخ 
ارز امروزی حدود ۱۰ برابر حس��اب می ش��ود. رئیس سازمان 

صنع��ت، معدن و تج��ارت آذربایجان غربی گفت: این واحدها 
برای ۲۲ هزار و ۵3 نفر از جوانان این اس��تان زمینه اشتغال 
فراهم کرده است. بابایی با اشاره به زمینه فعالیت این صنایع 
تبدیلی، اظهار کرد: شست وش��و و دانه بندی مصالح س��نگی 
ساختمانی )شن، ماسه، بالاست(، کنسانتره طلا، شن و ماسه 
شستشو و دانه بندی شده، محصولات بتنی غیرمسلح از بتن 
معمولی، آجر فشاری، انواع سفال ماشینی )اتوماتیک( و بتن 
سیال معمولی از زمینه های فعالیت واحدهای صنایع تبدیلی 
و فرآوری مواد معدنی در این اس��تان اس��ت. وی اظهار کرد: 

یک��ی از بزرگ ترین مزیت های این اس��تان در بحث توس��عه 
صنای��ع تبدیلی هم مرز ب��ودن آذربایجان غربی با 3 کش��ور 
خارجی اس��ت ک��ه می تواند امر صادرات را بس��یار تس��هیل 
بخشیده و بازار خوبی برای محصولات این واحدهای تولیدی 
باش��د. بخش معدن و صنایع پایین دس��تی آن محور توسعه 
آذربایجان غربی به شمار می رود ولی معادن سنگ این استان 
با مش��کلات عدیده ای چون خام فروش��ی و نبود بازار روبه رو 
است. اعطای تسهیلات با بهره بانکی پایین جهت سرمایه در 
گردش و همچنین نوس��ازی ماشین آلات معدنی برای بهبود 

عملکرد معادن این اس��تان ضروری است. آذربایجان غربی از 
وضعی��ت مناس��بی در زمینه ذخایر معدنی برخوردار اس��ت 
اما هنوز تا بهره ب��رداری مطلوب از ظرفیت های بخش معدن 
و صنای��ع معدن��ی راهی طولان��ی در پی��ش دارد. محدوده 
آذربایجان غرب��ی زیرپوش��ش 3 زون از زون های بیس��ت گانه 
اکتش��اف سیس��تماتیک کشور ش��امل »اش��نویه – خوی«، 
»مریوان – مهاباد« و »ش��اهین دژ – ماهنشان« قرار گرفته 
است. عمده صنایع آذربایجان غربی در بخش صن�ایع تبدیلی 

میوه، مواد غذایی و کانی غیر فلزی متمرکز شده است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی: 

۸۴۷ واحد صنایع فرآوری و تبدیلی مواد معدنی فعال است

گروه معدن

خراسان شمالی یکی از استان هایی است که در 
آن معادن  غنی س��نگ مع��دن از قبیل مرمریت، 

مرمر پرتقالی و کنگلومرا وجود دارد.
س��نگ های مرم��ر پرتقالی خراس��ان ش��مالی 
گوهری پنهان در صدف معادن سرس��بز این خطه 
اس��ت که این معادن با مشکلات مختلفی روبه  رو 
هس��تند که یا در س��طح اندک در حال اس��تخراج 

هستند یا اینکه غیرفعال باقی مانده اند.
کس�ی�جرات�خرید�سنگ�مرمر�برای���

صادرات�را�ندارد
ابوالفضل شهسوار یکی از دارندگان معدن مرمر 
پرتقالی در شهرس��تان بجنورد با تصریح بر اینکه 
حال معدن مرمر به ویژه معادن پرتقالی اصلا خوب 
نیس��ت به ایس��نا گفت: به علت وضعیت خیلی بد 
فروش س��نگ مرمر مجبور ش��ده ام ک��ه در چند 
ماه گذش��ته یک��ی از معادن را واگ��ذار و در حال 
 واگ��ذاری یکی دیگر از مع��ادن در چند ماه آینده 

هستیم.
وی اف��زود: ب��ه عل��ت وضعیت به وج��ود آمده 
هیچ کسی جرات نمی کند که نزدیک به این معادن 

برای خرید سنگ مرمر شود.
شهس��وار در ارتباط با مش��کل ب��ه وجود آمده 
اظهارکرد: در گذشته هر تن سنگ مرمر استخراج 
ش��ده با قیمت ۱۰۵ ه��زار تومان از این منطقه به 
بندرعباس می رس��ید و از آنج��ا نیز هر تن حدود 

۱۰۰ هزار تومان به یکی از بنادر چین می رسید.
وی خاطرنش��ان کرد: ام��ا درحال حاضر هزینه 
انتقال هر تن سنگ از بندرعباس به چین )به علت 
دریافت عوارض گمرکی از سنگ های معدنی خام( 
۱۰برابر شده و به طور کلی برای صادرکننده صرفه 

اقتصادی ندارد که این کار را انجام دهد.
این فعال معدنی تصریح کرد: مش��کل به وجود 
آمده س��بب ش��ده تا فقط س��نگ های درجه یک 
و دو از مع��ادن مرم��ر پرتقالی خریداری ش��وند و 
سنگ های درجه 3 و ۴ باقی می ماند که در گذشته 

سنگ های درجه 3 و ۴ نیز خریداری می شد.
سنگ�های�باارزشی�که�در�دل�معدن���

تبدیل�به�خاک�می�شوند
وی با اش��اره به اینکه انباش��ت ۱۰۰۰ تن سنگ 
درج��ه 3 و ۴ در مع��دن از نتای��ج ع��دم تمای��ل 

صادرکنن��دگان ب��رای خرید این نوع از س��نگ ها 
هستند، ادامه داد: دیگر جایی برای قرار دادن این 
س��نگ ها در معدن وجود نداشت و به همین علت 
تمامی آن س��نگ های با ارزش را خرد و تبدیل به 

سنگ باطله کردیم.
شهسوار تصریح کرد: سنگ هایی که می توانستیم 
ارزش افزوده ای زیادی با صادرات آن کس��ب کنیم 
تبدیل به سنگ باطله شده که در اموری همچون 

موزاییک کاری و سنگ کوبی استفاده می شود.
وی تصری��ح ک��رد: دریافت ع��وارض گمرکی از 
سنگ های خام معدنی و نوسانات ارز سبب شده تا 
تولید را در این معدن به حدود یک چهارم برسانیم.

شهسوار خاطرنشان کرد: البته باید به این نکته 
توجه داشت که قیمت خرید سنگ از معدن فقط 
۲برابر ش��ده ولی انتقال آن از بندرعباس به چین 

چندین برابر شده است.
س�نگ�های�مرمر�پرتقال�ی�در�داخل���

کشور�مشتری�چندانی�ندارد
وی در پاس��خ به این س��وال که آیا س��نگ های 
معدن��ی مرمر پرتقالی در داخل کش��ور مش��تری 
ندارد، گفت: از آنجاییکه قیمت این س��نگ ها بالا 
اس��ت برای افراد صرفه اقتص��ادی ندارد که آن را 

خری��داری کنن��د و این س��نگ ها در مکان هایی 
همچون حرم ها استفاده می شود.

این فعال معدنی با اش��اره به اینکه ایران صنایع 
فرآوری این نوع از س��نگ ها را ندارد و اگر داش��ته 
باش��د نیز مورد قبول مشتری های خارجی نیست، 
افزود: این س��نگ ها به کش��ور چین صادر در آنجا 
ف��رآوری و س��پس به نام همان کش��ور به س��ایر 

کشورها صادر می شود.
ناامید�از�ادامه�استخراج��

علی اصغر ش��ادمانی یکی دیگ��ر از معدنکاران 
خراسان شمالی در ادامه در گفت وگو با ایسنا گفت: 
در یکی از معادن مرمر پرتقالی حومه شهر شیروان 
در حال اس��تخارج هس��تیم که هنوز به کپ های 
بزرگ نرس��یده ایم و چیزی که هم اکنون برداشت 

می شود لاشه مرمر و قله های گلدانی هستند.
وی بالاب��ودن قیم��ت ماش��ین آلات برای بحث 
اس��تخراج را یکی از مش��کلات عم��ده این معدن 
اع��لام کرد و افزود: قیمت هر بیل مکانیکی بزرگ 
و لودر به حدود چهار میلیارد تومان رس��یده است 

که رقم بالایی است.
ش��ادمانی ادامه داد: در این معدن بیل مکانیکی 
کوچک مس��تقر اس��ت اما برای استخراج بیشتر و 

رس��یدن به کوپ و نیمه کوپ ها نیازمند بیل های 
بزرگ هستیم.

وی ب��ا اش��اره ب��ه وضعیت فروش س��نگ های 
مرمر پرتقالی گفت: کمی در بحث اس��تخراج این 
س��نگ های معدنی با توجه به مش��کلات پیش رو 

ناامید شده ایم اما فعلا مقاومت کرده ایم.
هی�چ�برن�دی�برای�س�نگ�های�مرمر���

تعریف�نشد
علی اصغ��ر رضازاده، مع��اون صنعتی و معدنی 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی 
همچنین در گفت وگو با ایسنا گفت: سنگ تزئینی 
معدنی مرمر و مرمریت در این استان جزء بهترین 
س��نگ های تزئینی هس��تند اما هنوز هیچ برندی 
برای آنها تعریف نشده است. وی با اشاره به اینکه 
ای��ن اس��تان دارای مع��ادن خوبی از س��نگ های 
پرتقال��ی رن��گ مرمر و کرم رنگ مرمریت اس��ت، 
افزود: نبود واحدهای فرآوری در این استان موجب 
ش��ده تا این سنگ ها بدون نشان خراسان شمالی 
از اس��تان به س��ایر استان ها و خارج از کشور صادر 
ش��وند. وی ادامه داد: از سوی دیگر نبود واحدهای 
فرآوری موجب شده تا این سنگ ها به صورت خام 

از استان خارج شود. 

رضازاده با اش��اره به اینکه بیش��تر معادن مرمر 
در شهرس��تان بجنورد و مرمریت در شهرس��تان 
ش��یروان واقع ش��د اند، اظهار کرد: اما معمولا این 
معادن ب��ا تمام ظرفیت کاری خود کار نمی کنند، 
هم کنون معادن مرمریت و مرمر خراس��ان شمالی 
با ۵۰ درصد ظرفیت اس��می خود در حال فعالیت 

هستند. 
وی در ادام��ه گف��ت: با اتخاذ قان��ون عوارض بر 
صادرات مواد خام معدنی، معادن مرمر خراس��ان 
شمالی با ظرفیت کمتری نسبت به گذشته فعالیت 
خود را انجام می دهند. این مقام مسئول با اشاره به 
اینکه این قانون مش��مول معادن خراسان شمالی 
نیز می شود، افزود: اگر مرمر به صورت خام از کشور 
خارج ش��ود باید بابت آن عوارض پرداخت ش��ود. 
وی در پاس��خ به این س��وال که بنا به گفته معدن 
کاران مشتریان چینی و ایتالیایی سنگ های مرمر 
فرآوری شده در داخل کشور را قبول ندارند، اظهار 
کرد: به دنبال آن هستیم تا یک واحد فرآوری برای 
مواد معدنی در این استان از سوی بخش خصوصی 
راه ان��دازی کنیم اما تاکنون س��رمایه گذاری برای 
ایجاد این واحد تولیدی اعلام آمادگی نکرده است. 
وی با اش��اره به اینکه ۹معدن مرمر در این اس��تان 
وجود دارد، گف��ت: میزان تولید آنها ۲هزار تن در 
سال است این درحالی است که ذخایر مرمر در این 

معادن ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تن است.
س�اختمانی��� س�نگ� مع�دن� �۱۰۰۰

غیرفعال�
محم��د آقاجانل��و، معاون س��ازمان ایمیدرو در 
س��فری که به خراسان ش��مالی داشت در شورای 
مع��ادن اس��تان اعلام ک��رد: در معادن کش��ور دو 
میلیارد تن ذخیره س��نگ س��اختمانی وجود دارد 
ک��ه ظرفیت تولید آن فقط ۲۰ میلیون تن و آنچه 
 ب��ه مرحل��ه فرآوری می رس��د۱۰ ت��ا ۱۲ میلیون 

تن است.
وی خاطرنش��ان ک��رد: بنابراین این امر نش��ان 
می ده��د که حلقه مفق��وده ای در این میان وجود 
دارد و درحال حاض��ر در حال آسیب شناس��ی این 
معادن هس��تیم ک��ه راهی برای فعال ش��دن آنها 

پیدا کنیم. 
وی در ادامه تعداد معادن غیرفعال س��نگ های 
ساختمانی را در کشور بیش از ۱۰۰۰ معدن اعلام 

کرد.

کارخانه سیمان تهران 
 بهره برداری از کوه 

را متوقف کند

عضو کمیس��یون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر تهران، گفت: کارخانه سیمان نباید 
در شهر باشد و بر اساس مفاد برنامه ۵ ساله سوم 
ش��هر تهران، باید بهره ب��رداری از کوه را متوقف 

کند.
به گزارش ایرنا، حس��ن خلیل آب��ادی، پس از 
حض��ور در دادگاه به اتهام نش��ر اکاذیب، اظهار 
ک��رد: موضوع این ش��کایت این اس��ت که بنده 
در جایی متذکر ش��ده بودم که کارخانه سیمان 
تهران در زمس��تان به جای گاز طبیعی به مدت 
۱۹۰ روز از مازوت اس��تفاده کرده و این یکی از 

علل آلودگی هوای تهران است.
وی افزود: کارخانه سیمان برای همین مطالب 
از من شکایت کرده و در اعتراضی اعلام کرده که 
میزان مصرف م��ازوت، نه ۱۹۰ روز بلکه ۱۰روز 

بوده است.
خلیل آب��ادی ب��ا بیان اینک��ه این ادع��ا مانند 
اینست که بگوییم ش��خصی گناه کرده و بگوید 
ای��ن گناه به مقدار کمی بوده اس��ت، افزود: یک 
روز اس��تفاده از م��ازوت هم زیاد اس��ت و اصلا 
وجود کارخانه س��یمان برای محیط زیست مضر 
اس��ت و ک��وه و آثار باس��تانی و منظر طبیعی را 

نابود می کند.
این کارخانه بقعه بی بی شهربانو را تحت الشعاع 

قرار داده است.
وی ادام��ه داد: به علت اس��تفاده زی��اد از گاز 
ش��هری در زمس��تان، گاز ای��ن کارخان��ه قطع 
می ش��ود و کارخانه به اس��تفاده از مازوت روی 
می آورند؛ کارخانه سیمان در کنار مردم تهران و 
ری است و از همین روی نباید از مازوت استفاده 

کند.
عضو ش��ورای تهران با اشاره به اینکه بر طبق 
قانون برنامه س��وم ش��هرداری ته��ران و قانون 
محیط زیس��ت، ای��ن صنایع آلاینده هس��تند، 
گفت: ای��ن کارخانه میزان زی��ادی گرد و خاک 
ایج��اد کرده و ب��ا انفجار، ک��وه را از بین می برد 
 و درواق��ع ماهی��ت طبیع��ی آن نی��ز ناب��ودی 

کوه است.
خلیل آب��ادی ضمن بیان اینک��ه امروزه دیگر 
در جه��ان، روش خ��راب کردن کوه و س��یمان 
س��اختن از آن منس��وخ شده اس��ت ادامه داد: 
متاسفانه به جای اینکه شهرداری و فرمانداری و 
محیط زیست از مدیران کارخانه سیمان شکایت 
کنند و از حواش��ی کوه اخراجشان کند، آنان از 
من که عضو شورای شهر و نماینده مردم هستم، 
ش��کایت می کنند و این موضوع متوجه شهردار 

تهران و معاونان ایشان است.
وی ادام��ه داد: ای��ن کارخانه نباید در ش��هر 
باش��د و بر اس��اس مف��اد برنامه ۵ س��اله ش��هر 
 ته��ران، بای��د بهره ب��رداری از ک��وه را متوق��ف 

کند.
خلیل آبادی درب��اره موضوع بیکاری کارگران 
این کارخانه در صورت تعطیلی بیان کرد: تهران، 
ش��هری اس��ت که باید از مراکز مهم گردشگری 
باش��د، کارگران این کارخانه می توانند در حوزه 
گردش��گری فعال ش��وند و آنجا را به یک مرکز 
گردش��گری تبدی��ل کنن��د، چراکه ک��وه بی بی 
ش��هربانو بهتری��ن منظ��ر را ب��ه ته��ران دارد و 
 بهتری��ن آثار تاریخی این ش��هر را در خود جای 

داده است. 
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مدیرعامل فولاد اکس��ین در حاشیه بازدید از شرکت لوله سازی ماهشهر 
گفت: در سال گذشته بیش از ۷۰ درصد محصولات اکسین در صنایع استان 
خوزستان مورد اس��تفاده قرار گرفت.  در سال های گذشته بیشترین تولید 
فولاد اکس��ین در حوزه محصولات تجاری بود و لوله س��ازها ورق موردنیاز 
خ��ود را از خارج از کش��ور تامین می کردند، اما تحریم ها فرصتی مناس��ب 
برای برگش��ت اکس��ین به ریل اصلی خود و تولید محصولات مرتبط با نفت 
و گاز بود. به گزارش چیلان، در ابتدای این بازدید کریم س��ید نور، مش��اور 
حقوق��ی و نماینده تام الاختیار س��هامداران و مالکان ش��رکت لوله س��ازی 
ماهش��هر گفت: در ایامی که کش��ور با تحریم های ظالمانه دش��من مقابله 
می کند و همچنین مش��کلاتی که ش��رکت لوله س��ازی ماهش��هر داشته، 
این ش��رکت همچنان نیروه��ای خود را حفظ کرده اس��ت و حالا که فولاد 
اکس��ین با تامین ورق های خط لوله گوره به جاس��ک در کنار ما قرار گرفته 
 اس��ت امیدواریم بیش از پیش به تولید و اش��تغال این منطقه محروم کمک 
کنیم. در این جلس��ه امین ابراهیمی ، مدیرعامل فولاد اکسین با ابراز تاسف 
از تعطیلی برخی از صنایع اس��تان گفت: ما همواره این دغدغه را داشتیم که 
ظرفیت کارخانه هایی که در ارتباط با فولاد اکسین این قابلیت را دارند، که به 
تولید برسند را کمک کنیم خصوصا اینکه ده ها نفر از پرسنل فولاد اکسین از 
نیروهای فنی و متخصص این مجموعه بوده اند.  ابراهیمی با بیان اینکه در سال 

گذشته بیش از ۷۰درصد محصولات اکسین در صنایع استان خوزستان مورد 
استفاده قرار گرفت ابراز امیدواری کرد در آینده ای نه چندان دور شاهد باشیم 
 با توسعه صنایع دیگر، حتی یک گرم از ورق های فولاد اکسین از خوزستان 
خارج نش��ود. وی با بیان اینکه در سال های گذش��ته بیشترین تولید فولاد 
اکس��ین در حوزه محص��ولات تجاری بود و لوله س��ازها ورق موردنیاز خود 
را از خ��ارج از کش��ور تامی��ن می کردند، تحریم ها را فرصتی مناس��ب برای 
برگش��ت اکس��ین به ریل اصلی خ��ود و تولید محصولات مرتب��ط با نفت و 
گاز و ب��ا ارزش اف��زوده عنوان ک��رد. ابراهیمی تاییدیه های دریافت ش��ده 
برای اس��تفاده ورق های تولیدی اکس��ین در پروژه های نفت و گاز کش��ور 
را بس��یار س��ختگیرانه عنوان کرد و گفت: ما در سال گذش��ته با راه اندازی 
بزرگ ترین آزمایش��گاه خوردگی فلزات در محیط اس��یدی و تس��ت های 
مختلف و بعضا بس��یار س��ختگیرانه ش��رکت مل��ی نفت ای��ران ورق هایی 
 تولی��د کردیم ک��ه با بالا تری��ن کیفیت و در ح��د بهترین اس��تانداردهای 
دنیا اس��ت. مدیرعامل فولاد اکس��ین ابراز امیدواری کرد با راه اندازی پروژه 
فولاد س��ازی و تامین مواد اولیه این شرکت علاوه بر رسید به ظرفیت اسمی 
تولید، خود کشور را از تمامی ورق های فولادی مورد نیاز بخش های مختلف 
صنعت بی نیاز کند. لازم به ذکر اس��ت شرکت لوله سازی ماهشهر با ظرفیت 

۳۵۰ هزارتن بخشی از لوله های پروژه گوره به جاسک را تامین می کند.

آیین تقدی��ر از صادرکنندگان عرصه بازگش��ت 
ارز ب��ه کش��ور با حض��ور ۵۰ صادر کنن��ده برگزار 
 ش��د و از فرزاد ارزان��ی، مدیرعامل فولاد هرمزگان 

تقدیر به عمل آمد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، 
در ای��ن مراس��م رئی��س کل بانک بان��ک مرکزی 
ای��ران از مدیرعام��ل ف��ولاد هرم��زگان ب��ه دلیل 
انج��ام تعهدات ارزی و کمک به رش��د و توس��عه 
صادرات غیرنفتی در کش��ور ک��ه امروزه از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اس��ت، همچنین به جهت حفظ 
 ارزش پ��ول مل��ی و ثبات بازار ارز تقدیر و تش��کر 

کرد.
در بخشی از این تقدیر نامه آمده است: 

تولی��د و صادرات غیر نفتی، نق��ش معناداری در 
رش��د و توسعه اقتصادی کش��ور، حفظ ارزش پول 
ملی و ثب��ات بازار ارز و بخش ه��ای واقعی و مالی 
اقتص��اد دارد. در این باره با توجه به وضعیت کلان 
اقتصادی و غیر اقتصادی کش��ور از یک  سو و وضع 

شدیدترین و بی سابقه ترین تحریم های بین المللی 
علیه کش��ور ایران به وی��ژه در بخش های بانکی و 
نفتی از س��وی دیگر نقش صادر کنندگان غیرنفتی 
در خط مقدم جنگ اقتصادی بس��یار حائزاهمیت 

است.
ازای��ن رو نظر ب��ر اینکه در عرص��ه جنگ تمام 
عی��ار اقتص��ادی در س��ال های اخی��ر نس��بت به 
صادرات غیر نفت��ی و ایجاد درآمدهای ارزی جهت 
تامی��ن نیازه��ای وارداتی کش��ور اق��دام کرده اند 
بدین وس��یله از تلاش ه��ای جنابعال��ی در جهت 
حفظ تولید اش��تغال اس��تمرار صادرات غیر نفتی 
و بازگش��ت مناب��ع ارزی حاص��ل از ص��ادرات در 
چرخه رس��می اقتصاد کش��ور تش��کر و قدردانی 
 می شود و به این مناسبت لوح سپاس به حضورتان 

تقدیم می شود.
امید اس��ت هم��واره در تولید و ایجاد اش��تغال 
سرمایه گذاری و صادرات غیر نفتی پیروز و سربلند 

باشید.

تقدیر رئیس کل بانک مرکزی از مدیرعامل فولاد هرمزگانفرصت تحریم ها برای فولاد اکسین 

تغییر قیمت گذاری شمش فولاد به چه قیمتی؟

خطر بازگشت قاچاق �
س��یدرضا شهرس��تانی، عضو هی��ات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در گفت وگو 
ب��ا »روزگار مع��دن« تاکید ک��رد: ایجاد تعادل 
میان قیمت فروش شمش در بازار داخلی و بازار 

بین المللی ضروری است.
 م��ا هیچ گاه حاض��ر نیس��تیم قیمت  فروش 
ش��مش در بازار داخلی از نرخ های جهانی بالاتر 

باشد. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
ارس��ال محموله  برای صادرات مس��تلزم صرف 
هزینه است که باید در فروش داخلی کسر شود. 

ضرورت بازگش�ت تع�ادل به بازار  �
فولاد

این عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد افزود: ب��ه اعتقاد ما هم ش��مش در بازار 
داخل��ی باید ب��ا حداکثر ن��رخ 9۵ درصد فوب 
خلیج فارس به فروش برس��د. اما تعیین قیمت 
پایه براساس ش��مش فولاد براساس ۷۵ درصد 
نرخ فروش ش��مش در فوب خلیج فارس اشتباه 
اس��ت، چراکه چنانچه معامله در چنین س��طح 
قیمتی پایینی انجام ش��ود، شاهد بروز رانت در 

معاملات خواهیم بود.
 بدون تردید اختلاف فاحش میان نرخ فروش 
ش��مش فولاد در رینگ معام��لات بورس کالا و 
بازار جهانی زمینه قاچاق این محصول را فراهم 
می کند. فولاد کالایی استراتژیک است و ایجاد 
فضایی برای قاچاق این محصول به ضرر اقتصاد 

کشور است. 
شهرس��تانی گفت: انجم��ن تولیدکنندگان 
ف��ولاد فرمول دیگری را برای تعیین قیمت پایه 
شمش فولاد پیشنهاد کرده است: بدین ترتیب 
که در معامله نخس��ت، قیمت پایه این محصول 
براساس همان ۷۵ درصد نرخ فروش شمش در 

فوب خلیج فارس مشخص شود. 
در معامل��ه دوم قیمت پایه ش��مش برابر 8۵ 
درص��د میانگین نرخ ف��روش هفته قبل تعیین 
ش��ود. در معامله س��وم به بعد ن��رخ فروش پایه 
ش��مش فولاد براب��ر 9۵ درص��د قیمت فروش 

معامله قبلی آن باشد. 
فروش با نصف قیمت جهانی �

وی در ادام��ه تاکی��د ک��رد: مهم ت��ر از ای��ن 
درصدها، نرخ ارز اس��ت. در حال حاضر، نرخ ارز 
نیمایی حدود 22 هزار تومان است، درحالی که 

نرخ ارز در س��امانه س��نا حدود 29 هزار تومان 
گزارش می شود. این اختلاف قابل توجه است و 
زمین��ه  تفاوت 2۰ درصدی در نرخ فروش فولاد 

را فراهم می کند. 
بنابراین چنانچه در معاملات فولاد در بورس 
کالا از یک س��و قیمت پایه فروش ش��مش ۷۵ 
درصد ن��رخ آن در فوب خلیج فارس باش��د و از 
ارز نیمایی برای قیمت گذاری اس��تفاده ش��ود، 
درنهای��ت قیمت ف��روش این محص��ول میانی 
زنجیره فولاد تا 4۵ درصد از نرخ فروش در بازار 
جهانی ه��م کاهش می یابد. بدون تردید چنین 

اختلافی فاجعه آمیز است.
شهرس��تانی در پاسخ به سوالی مبنی بر کمتر 
ب��ودن هزینه فروش ش��مش در ب��ازار داخلی 
به دلیل حذف حمل ونق��ل و بارگیری محصول 
در کش��تی گف��ت: به اعتق��اد م��ا چنانچه نرخ 
فروش این محصول برابر 9۵ درصد قیمت فوب 
خلیج فارس باش��د، همه این هزینه ها پوش��ش 

داده می شود. 
حت��ی هزینه حم��ل صادرات برای ش��مش 
واحدهایی ک��ه در مناطق جنوبی کش��ور قرار 
دارن��د نیز ب��ه مراتب کمتر خواه��د بود.وی در 
پاسخ به س��والی مبنی بر ارزبری محدود تولید 
ف��ولاد و موجه نب��ودن قیمت گ��ذاری این فلز 
براس��اس نرخ ارز گفت: ارزب��ری تولید فولاد در 
گذش��ته به ازای هر تن حدود 12۰ دلار برآورد 
می ش��د.  در ادامه تمهیدات مختلفی اندیشیده 
ش��د و با تلاش برای رش��د بومی سازی، در حال 
حاضر ارزبری تولید این محصول اس��تراتژیک 
به 8۰ دلار کاهش یافته اس��ت.  در همین حال 
برنامه های��ی ب��رای کاهش هرچه بیش��تر این 
ارزبری تا ۵۰ دلار هم در دس��ت اجراس��ت. اما 
همچن��ان ارزبری تولید در ای��ن صنعت همان 
8۰ دلار ب��رآورد می ش��ود. به ع��لاوه آنکه نرخ 
فروش س��ایر نهاده ه��ای تولید داخل��ی نیز به 
تبع رش��د قیمت ارز افزای��ش می یابد.  به عنوان 
مثال، قیمت فروآلیاژهای داخلی نیز براس��اس 
نرخ ه��ای جهان��ی تعیی��ن می ش��ود؛ بنابراین 
تفکیک نرخ این محصول از دلار نش��دنی است. 
این عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد افزود: صنعت فولاد ای��ران تنها از مزیت 
نیروی کار و منابع انرژی ارزان برخوردار اس��ت.  
اما به همین نس��بت با محدودیت های متفاوتی 
روبه رو اس��ت که از یک س��و هزینه های تولید را 

ب��ه مراتب افزایش می دهد و از س��وی دیگر نیز 
هزینه های جانب��ی را به تولیدکنن��دگان وارد 
می کند.  به عنوان نمون��ه، ناچاریم مواد اولیه یا 
تجهیزات و قطعات وارداتی را به دلیل ش��رایط 
تحریم��ی با قیمت به مرات��ب بالاتر از نرخ های 
جهان��ی وارد کنی��م. نرخ تس��هیلات بانکی در 
دنی��ا ح��دود 2 ت��ا ۳ درصد اس��ت درحالی که 
تولیدکنن��دگان داخل��ی از تس��هیلاتی با بهره 

بیش از 2۰ درصدی استفاده می کنند. 
درنتیج��ه در کن��ار مزیت ه��ای موج��ود، 
مش��کلاتی ه��م وج��ود دارد که رون��د فعالیت 
تولیدکنن��دگان را دش��وار می کن��د. بنابراین 
از متولی��ان ام��ر و سیاس��ت گذاران در وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت انتظار م��ی رود با 
تصمیمات��ی نابخردان��ه زمین��ه فرار س��رمایه 
 را از ای��ن بخ��ش فراه��م نکنن��د، چراک��ه 
این دس��ت تصمیمات به تعطیلی صنایع منجر 

می شود.
قیمت گذاری از ابتدا اشتباه بود  �

محمد اعتب��اری از فعالان صنع��ت فولاد در 
گفت وگ��و با »روزگار مع��دن« و درباره کاهش 
قیم��ت پایه ف��ولاد در ب��ورس کالا، گفت: این 
دس��ت پیش��نهادات معم��ولا روی کاغذ نتایج 
مثبت��ی را به دنب��ال دارد ام��ا در عم��ل نتیجه 

متفاوت است. 
وی تاکید کرد: استفاده از قیمت شمش فولاد 
در ف��وب خلیج فارس برای تعیین ن��رخ پایه از 
ابتدا اشتباه بود. بسیاری از فعالان صنعت و بازار 
فولاد نیز از ابتدا نس��بت به ای��ن معیار اعتراض 

داشتند. 
ح��ذف هزینه حم��ل از درب کارخانه تا فوب 
خلیج فارس در تعیین قیمت ها باید مورد توجه 
ق��رار گیرد. به علاوه آنکه بارها تاکید ش��ده گره 
زدن قیمت ها به دلار اشتباه است. درنتیجه این 
اش��تباه، با تغییر نرخ ارز در بازار آزاد یا نرخ دلار 

نیمایی، شاهد رشد قیمت ها هستیم. 
اعتباری گفت: در ح��ال حاضر برای رفع این 
چالش مقرر ش��ده میانگین قیم��ت ۳ ماهه ارز 
در تعیی��ن قیمت پایه ش��مش در ب��ورس کالا 
اثرگ��ذار باش��د. ت��ا بدین ترتیب از تاثیر رش��د 
 آن��ی ن��رخ ارز در قیمت گ��ذاری ممانع��ت به 

عمل آید. 
ای��ن اقدام نتای��ج مثبتی را به دنبال داش��ته 
ازجمل��ه آنک��ه ت��ا ح��دودی مان��ع اثرگذاری 

تغییرات ناگهانی بر بازار فولاد ش��ده است.  این 
فع��ال بازار ف��ولاد در ادامه تاکید ک��رد: تعیین 
قیمت ش��مش از اهمیت وی��ژه ای برای زنجیره 
فولاد برخوردار اس��ت، چراک��ه نرخ فروش این 
محص��ول، قیم��ت محص��ولات در حلقه های 
بالادستی و پایین دستی این زنجیره را مشخص 

می کند. 
وی اف��زود: تغیر قیمت پایه ش��مش فولاد در 
حال حاضر در حد یک پیش��نهاد مطرح ش��ده 
اس��ت. اما از این دس��ت پیش��نهادات در مدت 
اخیر و با ش��دت گرفتن التهاب در بازار بس��یار 
ش��نیده ایم. اما متاس��فانه تاکنون نتیجه مورد 

قبولی حاصل نشده است. 
درواق��ع ب��رای کنت��رل ب��ازار ف��ولاد بای��د 
پکیج��ی کام��ل ارائه ش��ود و هم��ه جوانب آن 
در نظر گرفته ش��ود. اینطور نباش��د که طرحی 
را ارائ��ه کنی��م و تمام. ما به ش��رطی می توانیم 
 طرح��ی را ارائه کنی��م که تا انتهای مس��ئله  را 

جلو ببریم. 
برای بهبود ش��رایط و کشف د رست قیمت ها 
بای��د نق��ش ب��ازار در تعیی��ن قیمت ه��ا مورد 
توج��ه قرار گیرد. بازار با طرح و پیش��نهاد اداره 
نمی شود. این دست اقدامات تنها زمینه رانت و 
سودجویی را برای عده ای خاص فراهم می کند. 
در همین حال، فرصتی برای گس��ترش کاربرد 
امضاه��ای طلای��ی و مجوزه��ای وی��ژه فراهم 

می شود. 
اعتباری در ادامه خاطرنشان کرد: البته عملی 
ش��دن طرح موردنظر می توان��د نتایج مثبتی را 
به دنبال داشته باشد اما به شرط ها و شروط  ها. 

به ش��رطی که خری��دار و فروش��نده کالا در 
رینگ معاملاتی بورس کالا مش��خص باشند و 
خرید و فروش در ش��رایط کاملا ش��فافی انجام 

شود. 
تولیدکننده ها ملزم ش��وند تا به واس��طه های 
شرکت های وابسته به خودشان از بورس خرید 
نکنن��د. آنچه در حال حاض��ر از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است الزام فولادسازان به اجرای سایر 

مصوبات قبلی است. 
یعنی واحدهای تولیدکننده ش��مش موظف 
به ارائ��ه محصول خود در بورس کالا و س��پس 
صادرات س��ایر محص��ولات خ��ود بوده اند. اما 
هیچ کدام از واحده��ا تعهد خود را به طور کامل 
اجرای��ی نکرده اند یا باید پس از ابطال معاملات 

مج��ددا عرضه انجام می ش��د، ام��ا در عمل این 
روند اجرایی نمی شود.

رکود بر بازار فولاد سایه افکند  �
ای��ن فعال ب��ازار فولاد در ادامه و در تش��ریح 
وضعی��ت کنونی ب��ازار مقاط��ع طویل فولادی 
و پیش بین��ی رون��د آت��ی قیمت ه��ا گف��ت: 
در ح��ال حاض��ر رک��ود بر ب��ازار فولاد س��ایه 
افکن��ده اس��ت. در چنین ش��رایطی دیگر نرخ 
 دلار، تعیین کنن��ده سرنوش��ت ب��ازار ف��ولاد 

نیست. 
امروز بازار به نقطه قفل رسیده است و خریدار 
و فروش��نده نداریم. فروش��نده نگران است که 
محصول خود را بفروش��د و فردا همان محصول 

گران شود. 
خریدار هم از بازگشت قیمت ها به روند نرولی 
ترس دا؛یعن��ی تمایل به خرید و فروش از میان 

رفته است. 
واحده��ای تولیدکنن��ده میلگ��رد و تیرآهن 
همچنان تعهداتی برای تولید محصول و تحویل 
آن ب��ه ب��ازار بین المللی دارن��د و در عین حال 
نمی خواهند تولید آنها متوقف ش��ود؛ بنابراین 
ناچ��ار به خرید ش��مش هس��تند و درنتیجه با 
رش��د قیمت ش��مش فولادی، تولیدکنندگان 
محص��ولات نهایی ف��ولادی نیز ب��ه ناچار نرخ 
ف��روش محصول خود را افزای��ش می دهند. اما 

در بازار خرده فروشی، هیچ خریداری نداریم. 
درواقع در یک چرخ��ه معیوب گیر افتاده ایم 
و تنه��ا راه خروج از آن، فرصت دادن اس��ت. در 
چنین ش��رایطی اگر بتوانیم مانع رش��د قیمت 
ش��مش فولاد ش��ویم، بازار از محص��ول نهایی 

اشباع و قیمت ها کاهش خواهد یافت.
سخن پایانی �

قیم��ت ش��مش در زنجیره ف��ولاد از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است، چراکه به عنوان ملاکی 
برای تعیین نرخ در حلقه های ابتدایی و انتهایی 
این زنجیره استفاده می شود. با توجه به تشدید 
التهاب در بازار فولاد و رش��د قیمت شمش، نرخ 
ف��روش این محصول، پیش��نهادات متعددی از 
س��وی مس��ئولان برای تنظیم این بازار مطرح 

می شود. 
ام��ا آنچه در این میان اهمی��ت ویژه دارد این 
اس��ت که تغییرات به گونه ای نباش��د که زمینه 
رانت و واس��طه گری برای عده ای خاص فراهم 

شود.  

رکوردزنی فولادمبارکه 
در حمل سرباره کوره های 

قوس الکتریکی

ب��ا تلاش کارکن��ان بلندهمت واح��د حمل و 
فرآوری س��رباره ش��رکت فولاد مبارک��ه، زمان 
توقفات ناش��ی از حم��ل س��رباره در کوره های 
قوس الکتریک��ی، با ثبت تعویض تعداد 2۰ هزار 
و ۷9۳ پاتی��ل س��رباره کوره ق��وس الکتریکی و 
تعداد 2 هزار و 8۳2 پاتیل سرباره واحد عملیات 
ثانویه به ۶ ثانی��ه به ازای هر ذوب کاهش یافت 
 و ب��رگ زری��ن دیگری ب��ه افتخارات ش��رکت 

افزوده شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
رحی��م خلق��ی، رئی��س واحد حم��ل و فرآوری 
س���رباره فولاد مبارکه اصفهان با تأکید بر اینکه 
کاه��ش حداکثری توقف��ات در همه بخش های 
خطوط تولید و پشتیبانی، به ویژه در واحد حمل 
س��رباره، نقش مؤثری در کسب رکوردهای اخیر 
داش��ته اس��ت، تصریح کرد: با دس��تیابی به این 
رکورد ارزش��مند در نیمه نخس��ت سال جهش 
تولی��د، درمجموع 2۰ ه��زار و ۵1۰ذوب محقق 

شد.
مش��کلات  و  کمب��ود  از  ادام��ه  در  وی 
مرب��وط به تأمی��ن قطع��ات مصرف��ی و یدکی 
مکانیس��م های پاتیل بر، چالش س��وراخ ش��دن 
پاتی��ل س��رباره ک��ه ب��ه توق��ف تولی��د منجر 
می ش��ود، کمبود نیروی انس��انی در فرآیندهای 
پش��تیبانی و چالش س��رریز پاتیل های س��رباره 
 به عن��وان مهم تری��ن محدودیت ه��ای این حوزه 

نامبرد.
خلقی خاطرنش��ان ک��رد: از نتایج دس��تیابی 
ب��ه این رک��ورد می توان به رس��یدن ب��ه تولید 
مطاب��ق با اه��داف تعریف ش��ده و ثب��ت رکورد 
تولی��د روزان��ه و ماهانه در فولادس��ازی اش��اره 
کرد؛ ضمن اینکه کس��ب این موفقیت ارزشمند 
هم��کاران  اعتمادبه نف��س  افزای��ش  موج��ب 
واحد س��رباره ش��ده و بس��تری مناس��ب برای 
 دس��تیابی به اهداف س��الانه ناحیه ایجاد کرده 

است.
رئیس واحد حمل و فرآوری س�����رباره فولاد 
مبارکه مهم ترین عوامل تأثیرگذار در دس��تیابی 
به این موفقیت را  چنین برش��مرد: حمایت های 
بی دریغ مدیریت شرکت در همه سطوح سازمان 
از این واحد و حضور مستمر و گرم ایشان در بین 
کارکنان که به واقع روحیه همکاران را به ش��دت 
تحت تأثی��ر قرار داد، ت��لاش بی وقف��ه کارکنان، 
کارشناس��ان و راهبری و تعمیرات واحد سرباره 
که در رسیدن به رکوردها در طول دوران فعالیت 
ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان بی س��ابقه بوده 
اس��ت، انجام به موقع تعمیرات برنامه ریزی شده و 
افزایش 2۳درصدی آماده به کاری مکانیس��م های 
پاتیل ب��ر و همچنی��ن اس��تفاده بهین��ه از تمام 
جه��ت  در  ت��لاش  و  موج��ود  ظرفیت ه��ای 
بومی س��ازی و اس��تفاده از ظرفیت ه��ای درون 
واح��دی، افزای��ش فضای همدل��ی و صمیمیت 
 بی��ن کارکن��ان واحد س��رباره و کوره های قوس 

الکتریکی.
خلقی با اش��اره به اینک��ه در فرآیند کوره های 
ق��وس الکتریک��ی، خصوص��ا در ف��ولاد مبارکه، 
بیش��تر از آه��ن اس��فنجی و کمت��ر از قراض��ه 
اس��تفاده می ش��ود، گفت: به همین دلیل میزان 
س��رباره کوره ها از فولادسازی های مشابه بیشتر 
اس��ت و این موضوع قاعدتا بای��د در جمع آوری 
س��رباره خلل ایجاد کند، اما ب��ا درایت کارکنان 
واحد س��رباره و نگه��داری و تعمی��رات به موقع 
مکانیس��م های پاتیل بر، نه تنها خلل��ی در تولید 
ایجاد نکرده، بلکه باعث کسب رکوردهای روزانه 

و ماهانه تولید شده است.
از  قدردان��ی  ضم��ن  همین ب��اره  در  وی 
حمایت ه��ای مدیرعام��ل، مع��اون بهره برداری، 
مدیر ارش��د خدمات فنی و پشتیبانی، مدیریت 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم و مدیریت 
حمل ونقل و پش��تیبانی ف��ولاد مبارکه اصفهان 
اظه��ار امیدواری کرد بیش از پی��ش به فرموده 
مقام معظ��م رهبری لبی��ک گوییم و ت��ا پایان 
امس��ال در همه بخش های شرکت شاهد تحقق 

اهداف باشیم.

خبر

مرضیه احقاقی
خبرنگار

هفته گذشته داریوش اسماعیلی، معاون امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در برنام��ه گفت وگوی ویژه خبری 
ش��بکه با انتقاد نس��بت به رش��د قابل توجه و غیرمنطقی شمش در 
بورس کالا گفت: نرخ پایه شمش فولادی براساس 9۵ درصد قیمت 
فروش این محصول در فوب خلیج فارس تعیین می شود. این درحالی 
اس��ت که واحدهای تولیدکننده فولاد کشور ارزبری محدودی دارند؛ 
بنابراین این رون��د قیمت گذاری قابل قبول نیس��ت. وی تاکید کرد: 
درنتیجه اس��تفاده از این فرم��ول برای تعیین قیمت پایه ش��مش، 
قیمت تمام شده محصولات نهایی فولادی رشد قابل توجهی را تجربه 
کرده اس��ت. بنابراین فروش محصولات این ش��رکت ها دیگر در بازار 
جهانی صرفه اقتصادی ندارد.  بر همین اس��اس نیز در ماه های اخیر 
شاهد افت صادرات محصولات فولادی بوده ایم. معاون امور معادن و 
صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تج��ارت تاکید کرد: بر همین 
اس��اس نیز پیش��نهاد  جدیدی را به س��تاد تنظیم بازار خواهیم داد 
ک��ه مبنای نرخ پایه ش��مش به ۷۵ درصد قیم��ت فوب خلیج فارس 
کاهش یابد.  س��قف معاملات نیز 9۵ درصد نرخ فروش شمش فولاد 
در فوب خلیج فارس باش��د. برای بررس��ی این پیش��نهاد با فعالان و 
تولیدکنن��دگان صنع��ت فولاد گفت وگ��و کرده ایم و نظ��ر آنها را در 

این باره جویا شده ایم. 
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کارشناسان بازارسرمایه تاکید کردند

چرا سازمان بورس در اجرای قانون تعلل می کند؟

دورنمای معاملات بورس تا پایان سال ۹۹

گروه معدن

ای��ن روزها ب��ورس و نمادهای بورس��ی ب��ه بحث داغ 
رس��انه های گوناگ��ون و اقش��ار مختلف جامع��ه تبدیل 
شده است. در این میان، سهامدارانی که البته شمار زیادی 
از آنان در رویای دستیابی به سودهای هنگفت، بدون علم 
و آگاهی نسبت به بازار سرمایه وارد بورس شدند با اصلاح 
عمیقی که از اوایل مرداد آغاز ش��د و تا به امروز ادامه یافته 
است زیان هایی را تجربه کردند؛ سرمایه ای که البته از نگاه 
کارشناسان و صاحب نظران بورس در حقیقت از بین نرفته 
بلکه در میان مدت و بلندمدت بر پایه سنت بازار، سودهای 
قابل توجهی را به س��هامداران صبور خواهد داد. درهمین 
راستا »ایرنا« درباره چرایی این اصلاح عمیق، بایسته های 
بازار س��رمایه و رفتار استاندارد سهامداری، وضعیت بازار 
س��رمایه در ۶ ماه پیش رو و اثرگذاری انتخابات امریکا بر 
بورس با کارشناس��ان به گفت وگو پرداخته که به ش��رح 

زیراست: 

یک کارشناس بازارسرمایه با طرح سئوالی از سازمان 
بورس از نمایندگان مجلس خواست چند مورد مربوط 
به ابهامات و مش��کلات را در طرح مجمع سهامداران 

حقیقی لحاظ کرده و طرح تلفیقی ارائه کنند.
به گزارش ب��ورس پرس، همایون دارابی با انتش��ار 
مطلبی با عنوان »ل��زوم ارائه طرحی جامع برای حل 
معضلات ب��ازار س��رمایه« اعلام کرد: طرح تش��کیل 
مجمع س��هامداران حقیقی در حالی در مجلس کلید 
خورده و برخی نمایندگان به دنبال تبدیل آن به قانون 
هستند که پیش از آن چنین ظرفیتی در قانون فعلی 
بازار س��رمایه دیده شده و مشکل قانونی برای تشکیل 

چنین نهادی وجود ندارد.
یعنی راه قانونی برای تش��کیل انجمنی که اعضای 
آن سهامداران خرد یا حقیقی باشند باز است و نیاز به 

قانون گذاری جدید نیس��ت. البته کار مجلس و تلاش 
آنان برای بهبود بخش��یدن به وضعیت بازار س��رمایه 
قابل تقدیر اس��ت، اما این سوال مطرح می شود که آیا 
در مقطع کنونی امتیاز خاص��ی به قانون فعلی اضافه 

خواهد شد یا خیر؟! 
به نظر می رس��د چنانچه بهارستان نشینان طرحی 
کامل ت��ر و جامع تر ارائه دهند و تنها به وجود انجمنی 
برای سهامداران حقیقی بسنده نکنند، کمک بیشتری 
به بهبود بازار س��رمایه خواهند ک��رد. اکنون ابهامات 
و مش��کلاتی در قوانی��ن بازار س��رمایه وجود دارد که 
می توان��د در یک ط��رح کلی و جام��ع گنجانده و در 
مجلس بررس��ی ش��ود. مثلا اعطای نقش بیش��تر به 
بخش خصوصی در بازار سرمایه، نحوه مدیریت بازار یا 
معافیت های مالیاتی مس��ائلی است که فعالان بورسی 

ب��ا آن روبه رو هس��تند؛ بنابراین اگ��ر نمایندگان همه 
مش��کلات و معضلات بازار سرمایه را بررسی و در یک 
طرح تلفیق کنند و سپس در مجلس مطرح و بررسی 

شود کمک بیشتری به بازار خواهند کرد.
ام��ا در صورتی که طرح آن��ان تنها محدود به ایجاد 
یک مجمع برای س��هامداران باشد اولا چندان کمکی 
به بازار نمی کند و ثانیا س��ازمان بورس بدون تصویب 
این قانون می تواند به تنهایی این انجمن را شکل دهد 
و نیاز نیست مجلس تنها برای این مسئله وقت بگذارد. 
هرچند ش��اید این س��وال مطرح ش��ود که اگر چنین 
ظرفیت��ی تاکنون در قانون بوده چ��را تاکنون انجمن 

سهامداران خرد شکل نگرفته است؟
این س��وال را باید مس��ئولان ارشد س��ازمان بورس 
پاسخ دهند که چرا تاکنون در اجرای این قانون تعلل 

داش��تند. البته تا جایی ک��ه در اخبار آمده در طرحی 
که نمایندگان مجلس برای تشکیل مجمع سهامداران 
حقوقی تدوین کرده اند بر حضور 2 عضو هیات مدیره 
این مجمع در ش��ورای عالی بورس تاکید شده که اگر 
ای��ن م��ورد در نهایت در قانون نهایی نیز تایید ش��ود 
اتف��اق بس��یار خوبی اس��ت و در زمین��ه ایفای نقش 
بیشتر به سهامداران خرد است و نقطه قوت این طرح 

می تواند باشد.
امید می رود نمایندگان مجلس با مشورت مسئولان 
بورسی، فعالان و کارشناسان بازار سرمایه و متخصصان 
این حوزه طرحی را در صحن علنی بررسی و به صورت 
قانون تصویب کنند که ش��امل همه کاستی های بازار 
باش��د و با تصویب قانونی آن بازار س��رمایه را متحول 

کند.

یک کارش��ناس بازار سرمایه روند معاملات بورس 
ت��ا پایان س��ال را پیش بینی کرد و گف��ت: برخی از 
کارشناس��ان معتقدند که ممکن است روند بورس تا 
پایان سال صعودی و شاخص به محدوده 2 میلیون 

و 700 هزار واحد تا سه میلیون واحد برسد.
»بهادر ش��مس« در گفت وگو با ایرن��ا با تاکید بر 
اینکه امس��ال در کشور سال بسیار خاصی را در بازار 
س��رمایه تجربه کردیم، افزود: در چن��د ماه ابتدایی 
سال و تا اواخر مرداد ماه بورس رشد کم سابقه ای را 
تجربه کرد و طبیعی اس��ت که بعد از تجریه چنین 

رشدی برای مدتی وارد یک اصلاح قیمتی شود.
وی ادامه داد: این اصلاح قیمت، اصلاحی بس��یار 
ش��دید بود که علت آن ناش��ی از عدم اعتمادی بود 
ک��ه از اختلاف نظر درباره صندوق ETF پالایش��ی 
 یکم به وجود آمد و از همانجا اصلاح ش��دید در بازار 

آغاز شد.
شمس خاطرنشان کرد: به دنبال آن شاهد خروج 
اف��رادی از بورس هس��تیم که در بازار کمتر س��ابقه 
حضور داش��تند و در چند ماه گذشته به دلیل رشد 
غافلگیرکننده ش��اخص بورس وارد این بازار ش��ده 

بودند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: بخشی 

از این افراد به صورت هیجانی تصمیم به عرضه سهام 
خ��ود و خروج از این ب��ازار گرفتند که این امر باعث 

شد تا شاهد افت قیمت  سهام در بازار باشیم.
کاهش ۲۵ درصدی شاخص بورس در  �

یک ماه گذشته
ش��مس به کاهش بیش از 25 درصدی ش��اخص 
ب��ورس در ط��ول یک م��اه گذش��ته اش��اره کرد و 
گفت: قیمت س��هم هایی که نماد آنها باز بود حدود 
50درص��د اصلاح داش��تند و حتی قیم��ت برخی از 

سهام به یک سوم کاهش پیدا کرد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: این اتفاق در 
20 س��ال گذش��ته در بازار س��رمایه ایران بی سابقه 
بوده است و هیچگاه چنین ریزشی را در بازار تجربه 

نکردیم.
شمس با بیان اینکه اکنون به لحاظ زمانی شرایط 
ویژه ای در بازار حاکم شده است، گفت: کمتر از یک 
ماه دیگر با انتخابات ریاس��ت جمه��وری در امریکا 
مواجه هس��تیم که بازارهای سرتاسر جهان متاثر از 
این موضوع خواهند ش��د، حتی ش��اهد بودیم هفته 
گذش��ته به دنبال بیماری کرون��ای ترامپ بازارهای 
مالی در دیگر کش��ورها تحت تاثی��ر قرار گرفتند در 

حالی که بازار ایران متاثر از این رخداد نبود.

اصلاح شاخص بورس تا پایان انتخابات  �
ریاست جمهوری در امریکا

ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره به اینکه 
این اصلاح ممکن اس��ت تا پایان انتخابات ریاس��ت 
جمه��وری در امریکا وجود داش��ته باش��د، افزود: به 
نظر می رس��د ریزش قیمت سهام در بورس به پایان 
رس��یده باش��د و در بیشتر تحلیل س��هام شرکت ها 
شاهد بازگشت الگوی قیمتی در آنها هستیم و مدل 
اصلاح قیمتی آنها در حال تکمیل کردن فرآیند خود 

هستند.
وی ب��ا بی��ان اینکه به ط��ور معم��ول در ایران از 
سال های گذشته شاهد هستیم که بازار در نیمه دوم 
س��ال ضعیف تر از نیمه نخست س��ال پیش می رود، 
اظهارکرد: ممکن اس��ت امس��ال این اتفاق رخ ندهد 
زیرا در یک ماه گذش��ته که ب��ورس در حال اصلاح 
قیمتی بوده است بازار ارز در رونق به سر برده است.

ب��ه گفته ش��مس، ن��رخ دلار زمانی که ش��اخص 
ب��ورس 2 میلی��ون و 100 هزار واحد ب��ود 22 هزار 
 تومان ب��ود و اکنون در محدوده های 30 هزار تومان

قرار دارد.
این کارش��ناس بازار سرمایه اظهارکرد: با توجه به 
چنین موضوعی، تحلیل های بین بازاری بهم ریخته 

اس��ت بدین معنا که یا بای��د نرخ دلار کاهش یابد یا 
ش��اخص بورس به اصلاح خود پایان دهد و در ۶ ماه 
دوم س��ال ش��اهد رونق دوباره در بازار باشیم که به 
طور طبیعی و با تو جه به شرایط سیاسی و اقتصادی 
حاکم در کش��ور انتظار داریم در ۶ ماه دوم سال این 

اتفاق رخ دهد.
پیش بینی معاملات بورس تا پایان سال �

وی رون��د معاملات بورس تا پایان س��ال را مورد 
پیش بینی قرار داد و خاطرنش��ان ک��رد: پیش بینی 
برخی از کارشناس��ان برای روند بورس تا پایان سال 
ش��اخص 2 میلیون و 700 ه��زار واحد تا 3 میلیون 
واحد است به همین دلیل بسیاری از سرمایه گذاران 
هوشمند در وضعیت فعلی در حال خرید در این بازار 

هستند.
شمس با بیان اینکه ثروتمند شدن در این بازار کار 
سختی نیست بلکه سرمایه گذاران باید در قیمت های 
ارزان خرید و در قیمت های بالاتر س��هام خود را به 
فروش برس��انند، اظهارکرد: سرمایه گذاران تازه وارد 
برعکس این اقدام را انتخاب می دهند به همین دلیل 
اکنون چیزی جز ضرر و زیان عاید آنها نش��ده است 
اما با تامل رفتار کردن در بازار می تواند مانع بسیاری 

از این ضرر و زیان ها در بازار شود.

لغوبرخیمجوزهایکارگزاریها
برخی ازمجوز های فعالیت ش��رکت های کارگزاری، در صورتی که تا مهلت 

مقرر موفق به تجمیع مجوز های خود نشوند، لغو خواهد شد.
به گزارش ایس��نا، مجوز معاملات بر خط ش��رکت های کارگزاری شاخص 
س��هام، ارزش آفرین الوند و س��هم یار مطابق ابلاغیه ش��ماره 110200238 
با موضوع تمدید مهلت تجمیع مجوزهای فعالیت ش��رکت های کارگزاری، در 
صورتی که تا مهلت مقرر موفق به تجمیع مجوزهای خود نشوند، لغو خواهد 

شد.
طبق آنچه ش��رکت بورس تهران اعلام کرده، ش��رکت  ه��ای کارگزاری که 
مجوز معاملات برخط ش��ان مطابق فهرست لغو می شود، از تاریخ موعد اجرا 

دسترسی ایستگاه برخط گروهی شان نیز قطع خواهد شد.

تزریقیکدرصد
ازصندوقتوسعهملیبهبورس

عضو ش��ورای عالی بورس گفت: با تایید بانک مرکزی یک درصد از صندوق 
توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه انتقال خواهد یافت.

به گزاش باش��گاه خبرنگاران جوان، ماش��االله عظیم��ی در خصوص انتقال 
یک درصد از صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه اظهار کرد: 
درحال حاضر قرارداد های مرتبط با انتقال یک درصد از صندوق توس��عه ملی 
به صندوق تثبیت بازار سرمایه آماده و به نهادهای مربوطه ارسال شده است 

و طبق گفته مسئولان این قراردادها تایید می شود.
او بیان کرد: بعد از تایید قراردادها، نوبت به تایید بانک مرکزی می رسد زیرا 
تا زمانی که بانک مرکزی دستوری صادر نکند امکان جابه جایی یک ریال هم 

از صندوق توسعه ملی وجود ندارد.

بانکهادیگرسهامعدالتنمیفروشند
پیگیری بانک ها نشان می دهد که دیگر سهام عدالت مردم را نمی فروشند.

به گزارش فارس، از اردیبهشت 99 که فرآیند آزادسازی 30 درصد از سهام 
عدالت مردم بعد از 14 س��ال آغاز ش��د، بحث فروش س��هام عدالت از طریق 

بانک ها با مباشرت کارگزاری بانک ها هم به تدریج عملیاتی شد.
برخی دارندگان سهام عدالت پس از آزادسازی 30 درصدی، اقدام به فروش 
س��هام خود از طریق بانک ها کردند، اما در این میان قیمت خریداری ش��ده 
مورد اعتراض دارندگان سهام عدالت بود، چرا در اغلب موارد سهام خریداری 
ش��ده فاصله زیادی با قیمت بازاری آن س��هام داشت. پس از آن بود که وزیر 
اقتص��اد اعلام کرد بانک ها ح��ق ندارند کمتر از ارزش بازار س��هام عدالت را 

خریداری کنند.
پیگیری از ش��عب بانک ها نش��ان می دهد که بانک ها دیگر س��هام عدالت 
نمی خرند، اما معلوم نیس��ت دارندگان س��هام عدالت به چه روشی می توانند 
س��هام خود را بفروشند، ممکن است گفته شود باید سهامداران عدالت برای 

فروش سهام خود کد بورسی بگیرند.

هدایتنقدینگیدردستبازارسرمایه
یک کارشناس بازار سرمایه، تجدید ارزیابی دارایی برای شرکت های بورسی 

را با توجه به تورم موجود در بازار یک الزام خواند.
مهدی س��وری در گفت وگو با سنا، در پاس��خ به این سوال که راهکارهایی 
همچون تجدید ارزیابی دارایی شرکت ها تا چه حد می تواند بازار را به تعادل 
مطلوب برس��اند، گفت: تجدید ارزیابی به دلیل تورم موجود در بازار س��رمایه 
یک الزام است و قطع به یقین این امر به تعادل بازار و شفاف شدن دارایی ها 

کمک خواهد کرد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: بهتر اس��ت در کنار اقداماتی همچون 
بازگشت، EPS شرکت ها مکلف باشند هر سال دارایی خود را تجدید ارزیابی 
و به روز کنند؛ یعنی به جای بهای تمام ش��ده تاریخی، بر اس��اس قیمت روز 

اقدام کنند. 
س��وری ادامه داد: علاوه بر این، افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز از 
جمله مس��ائلی اس��ت که می تواند نقدینگی را از بازار سرمایه به سمت تولید 

انتقال دهد. 
وی در پاس��خ به این س��وال که با توجه به الزام شرکت ها به بازارگردانی و 
جذابیت قیمتی بسیاری از نمادها تا چه حد شرایط برای بهبود روند معاملات 
در بورس آماده است، اظهار کرد: اگرچه هنوز پارامتر های مولد ریسک به طور 
کامل در بازار س��رمایه از میان نرفته و برخی بازارهای موازی همچنان دارای 
تب و تاب هستند، ولی به نظر می رسد به مرور، نمادهایی که بی دلیل قربانی 
هیجانات افراد تازه وارد در بازار سرمایه شده بودند، قادر باشند راهشان را از 

سایر سهم ها جدا کرده و به مطلوبیت مورد نظر دست یابند.
وی درب��اره دیگر راهکارهای کم هزینه ای که می توان برای بازگش��ت بازار 
س��رمایه به روند تعادلی قبل متصور بود، تصریح کرد: در این باره از مدت ها 
قبل پیش��نهاد اختیار فروش را در عوض تزریق مس��تقیم سرمایه به سازمان 
بورس و اوراق بهادار داده بودیم و اکنون ش��اهد آن هستیم که این اتفاق در 

قالب اوراق تبعی رخ داده است.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: درخصوص اوراق تبعی البته با دو مسئله 
مواجهیم: نخس��ت اینکه حجم این اوراق منتشر شده بسیار کم است. و دوم، 
با توجه به اینکه س��قف قیمتی را افزایش می دهند، سبب افزایش قیمت آن 

سهم می شوند.
سوری در پایان در پاسخ به این سوال که بازار سرمایه تا چه میزان توانسته 
نق��ش کلیدی خ��ود را در جهت دهی صحیح به نقدینگی در ش��رایط تورمی 
و افزای��ش حجم معقول تامین مالی ش��رکت ها ایفا کن��د، تصریح کرد: بازار 
س��رمایه باتوجه به شرایط حال حاضر، هدایت نقدینگی را به دست می گیرد؛ 
ام��ا ب��رای اینکه بتوانی��م از بازار س��رمایه به عنوان ابزار جدی و همیش��گی 
 تامین مالی ش��رکت ها کمک بگیریم، نیاز به نگاه بلند مدت س��هام داران به 

این بازار داریم.

روی خط خبر

نوسان، عنصر ذاتی بازار سرمایه است �
عظی��م ثاب��ت، مدیرعامل کارگزاری بانک س��په در 
رابطه با علل و عوامل جذابیت بورس و ورود قشرهای 
مختل��ف به آن گفت: قضیه از اینجا ش��روع ش��د که 
بازارهای موازی در انتهای سال گذشته و همچنین در 
ش��روع سال 1399 چندان جذابیتی برخوردار نبودند. 
با توجه به انتظارات تورمی که پس از گران شدن نرخ 
بنزین در آبان ماه اتفاق افتاد، فضا به این س��مت رفت 
که احتمالا جامعه شاهد گرانی های بیشتری باشد. در 
این شرایط بس��یاری از مردم ترجیح دادند در بازاری 

فعالیت کنند که احتمال رشد بیشتری داشته باشد.
مدیرعام��ل کارگزاری بانک س��په اف��زود: به خاطر 
مکانیسم  و زیرساخت های مناسبی که در بازار سرمایه 
فراهم ش��ده بود، خصوصا از نظر معام��لات آنلاین یا 
برخط که اجازه می داد خود س��رمایه گذاران به صورت 
مستقیم وارد بازار شده و سهام خود را خرید و فروش 
کنند، ش��اهد س��رمایه گذاری گس��ترده مردم به بازار 

سرمایه بودیم.
وی نقدشوندگی س��هم، جذب منابع با هر سطح از 
سلیقه و نقدینگی و همچنین آزادسازی سهام عدالت 
از دیگر م��واردی بود که برای جذابیت بازار س��رمایه 

برشمرد. 
ثابت در ارتباط با آزادس��ازی س��هام عدالت و داراها 
عرضه ش��ده از س��وی دول��ت، اظهارک��رد: نقطه نظر 
تاریخ��ی مق��ام معظم رهبری مطرح ش��د که موضوع 
آزادسازی سهام عدالت بود. این سال ها جزو آرزوهای 
مردم بود سهامی که سال ها پیش گرفته  بودند بتوانند 
به نوعی نق��د کنند. از طرف��ی ETF هایی که دولت 
ایجاد و عرضه کرد همه دست به دست یکدیگر دادند تا 

بورس محور توجه سپرده گذاران قرار گیرد. مدیرعامل 
کارگ��زاری بانک س��په چن��د توصیه به س��هامدارانی 
ک��رد که تازه وارد ب��ورس و متضرر ش��ده اند و گفت: 
دیدگاه افراد برای ورود به بازار س��رمایه باید بلندمدت 
تعریف ش��ود. نباید انتظار داش��ت که در مدت  کوتاه 
همچ��ون 2 یا 3 ماه ب��ه بازدهی مورد نظر رس��ید به 
وی��ژه وقتی که در زمان اس��تراحت یا افت ش��اخص 
ق��رار داریم. هر بازاری با نوس��ان همراه اس��ت و این 
نوس��ان جزیی از ماهیت و ذات بازار س��رمایه اس��ت. 
 نمی توان انتظار داش��ت که س��هم ها همیش��ه با رشد 

همراه باشند. 
در نهایت پیشنهادی که برای سهامداران خرد وجود 
دارد اینکه نخست بازار را بشناسند و با اطلاعات کافی 
وارد شوند. دوم اینکه مستقیم وارد بازار سرمایه نشوند 
و از طریق صندوق های س��رمایه گذاری یا سبدگردانی 
به بازار سرمایه ورود کنند و سوم اینکه دید خود را از 
کوتاه مدت به سمت میان مدت یا بلندمدت ارتقا دهند 
چرا که در غیر این صورت اس��یر نوسانات و هیجانات 

بازار خواهند شد.
مدیرعام��ل کارگ��زاری بان��ک س��په در بخش��ی از 
اظه��ارات خ��ود ب��ه امکان س��نجی تش��کیل مجمع 
س��هامداران خرد نیز اش��اره کرد که قرار بود با هدف 
حمایت از س��هامداران خرد تشکیل شود و بیان کرد: 
گام ه��ای خوب��ی نیز در ای��ن زمینه برداشته ش��د اما 
متاس��فانه به دلیل چالش هایی که در مسیر راه اندازی 
این کانون وجود دارد، نهاد ناظر هنوز نتوانسته فضای 

مناسب برای آغاز به کار آن را فراهم کند.
این کارش��ناس بازار سرمایه در ارتباط با چشم انداز 
ب��ازار س��رمایه در نیمس��ال دوم، تاکی��د ک��رد: برای 

۶ماهه دوم به دلیل رش��د بیش از حد برخی س��هم ها 
در ماه های گذش��ته و همچنین محذورات و ش��رایط 
دولت ه��ا در ماه ه��ای پایان��ی، ب��ازار خیل��ی مثبت و 

هیجانی نخواهیم داشت.
ثاب��ت درباره تاثی��ر انتخابات امریکا ب��ر بازار بورس 
گف��ت: در ص��ورت انتخ��اب ترام��پ دوب��اره ش��اهد 
افزای��ش قیمت دلار خواهیم بود ک��ه این امر به طور 
طبیع��ی روی ب��ورس به وی��ژه ص��ادرات  محورها اثر 
مثب��ت خواهد گذاش��ت. در صورت پی��روی بایدن به 
لح��اظ روان��ی در کوتاه مدت امکان ری��زش دلار و به 
تب��ع آن ریزش ب��ورس وجود دارد ام��ا از آنجایی که 
بحث بازگش��ت به برجام و ایجاد ش��فافیت بیشتر در 
فضای واقعی اقتصاد و افق های س��رمایه گذاری مطرح 
 می ش��ود در بلندم��دت خیلی بیش��تر ب��ه نفع بورس 

خواهد بود.
بازار در نیمه دوم سال مثبت خواهد بود �

محمودی به عنوان کارشناس بورس، این دیدگاه را 
ک��ه مردم بالاجبار وارد بازار بورس ش��ده اند رد کرد و 
گفت: افراد با دیدن مثبت های روزانه و بالا رفتن ارزش 
س��هام عدالت خود و همچنین دیدن سودهای کلانی 
که س��هامداران بزرگ در این بازار کسب می کردند با 
میل خود وارد بازار ش��دند. اش��تباه این افراد اما ورود 
به بازار س��رمایه بدون پشتوانه علمی بود. برخی نیز با 
وارد ک��ردن پول حاصل از فروش خانه، ماش��ین، طلا 
و به عبارت تبدیل دارای��ی خود به پول نقد وارد بازار 

شدن که این اقدامی بسیار اشتباه بود.
از نگاه او، امروزه نبود یک پش��توانه علمی برای بازار 
باعث شده است که نتوان مانع فروش سهامداران خرد 
ش��د. این اف��راد از آگاهی لازم در زمین��ه بازار بورس 

برخوردار نیس��تند و این عدم اطلاع موجب می ش��ود 
که س��هامداران رفتار خود را بر اساس اقدام های دیگر 

سهامداران تغییر دهند.
محمودی ارزیابی مثبتی از بورس در نیمه دوم سال 
داش��ت و تصریح کرد: بازار در نیمه دوم س��ال مثبت 
اس��ت. از آنجا که در کشور تورم وجود دارد و همواره 
ش��اهد افزایش نرخ ارز هستیم، بی تردید آنها محرکی 
برای بازار سرمایه خواهند شد و در نتیجه این بازار نیز 

به رشد و سوددهی خواهد نشست.
این کارشناس بورس در رابطه با اثرگذاری انتخابات 
امریکا بر بازار س��رمایه اظهارکرد: ریزش هایی که بعد 
از انتخاب��ات امریکا قرار بود اتفاق بیافتد درحال حاضر 
پیشخور شده است. بنابراین با وضعیتی که امروز بورس 
در آن قرار دارد، انتخابات امریکا تاثیری چشمگیری بر 

ریزش بورس نخواهد داشت.
او با بیان اینکه در هر 2 صورت ورود ترامپ یا بایدن 
به کاخ س��فید، بورس رونق می گی��رد، افزود: در ایران 
نباید از انتخابات امریکا و تاثیر آن بر بورس بزرگنمایی 
ش��ود. بورس ایران چه در دولت اوباما و چه در دولت 
ترامپ در مس��یر خود حرکت ک��رده و پس از این نیز 

همان راه را خواهد رفت.
محمودی ب��ه چند توصیه به س��هامداران تازه وارد 
داشت و گفت: مردم به جای خرید دلار و خارج کردن 
پول از چرخه اقتصاد کشور بهتر است آن را در بورس 
س��رمایه گذاری کنند. بورس جدا از سوددهی به تولید 
داخل و اش��تغال نیز کمک می کن��د. اما در این میان 
سهامداران برای کسب سود بیشتر و کاهش ریسک از 
طریق صندوق های س��رمایه گذاری وارد بورس شوند و 

از معاملات مستقیم اجتناب ورزند.
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